
AKTUALNO VPRAŠANJE 

Pre1s-»dn : kom dveh gorenjskih db-
o'n-kb i v i ^ k h Maorov '"i"> oo"tV''H 
tole v p r a š a n j e : kaj so ObLO podvzeli 
za e i i e i c j cen na t r ž i š č u ? in. — ali 
so p-i vas pojavi neoprav ičenega zvi-
š o v " i i i c e n 7 

J a k o b E r ž e n , p r e d s e d n i k 
O b L O R a d o v l j i c a : »Sklicali smo 
s..- t*nek L v^emi obrtniki, gostinci in 
trgovci in se ob zelo dobri udeležbi 

pogovorili o teh vprašanj ih . Neupravi
č e n e g a zv i ševanja cen v naši občini ni 
— znižali pa smo cene kruha tako, da 

CENE IN ObLO 
je zdaj, mislim, na jcene j š i na Gorenj
skem.« 

J o ž e N a s t r a n , p r e d s e d 
n i k O b L O Š k o f j a L o k a : »Na 
sestanku z vsemi obrtniki in gostilni

čarji smo od njih zahtevali cenike, ki 
so jih že predložil i . ObLO bo izdal od
ločbe o maksimiranih cenah. Odprto je 
le š e vprašanje cen tistih artiklov, ki 
jim mora maksimirati cene republika. 
Neuprav ičeno so podražil i deloma peki, 
s lašč ičarj i in ena gostilna — vendar 
so po intervenciji inšpekc i je vsi spet 
znižali cene.« mm 
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BO T O K R A T V P R A Š A N J E RAZO. tOŽiT V E . 

DAN ZDRUŽEiVIH 
NARODOV 

Dne 24. oktobra 1945. leta je 
začela veljati Ustanovna listina 
Združenih narodov. Ta pomembni 
mednarodni dokument je odraz 
Zelja vsega naprednega človeštva, 
da nikdar več ne bi prišlo do ta
ko krvavega obračunavanja med 
narodi, kot med drugo svetovno 
vojsko. Še več! Ustanovna listina 
ni samo dokument pacifističnih 
stremljenj človeštva, marveč tudi 
izraz teženj malih in gospodarsko 
manj razvitih držav, ki so deloma 
med drugo svetovno vojsko delo
ma pa šele po njej, stopile na pot 
nacionalne neodvisnosti, da sood
ločajo pri urejanju vseh bistvenih 
vprašanj svetovnega sodelovanja 
in miru, na osnovi enakosti, neod
visnosti in vzajemnega spoštova
nja. 

Prav to je vneslo večjo stabil
nost v novo svetovno organizaci
jo. Danes se je Organizacija zdru
ženih narodov sposobna upreti 
vsakršni agresiji in je ob zaostre-
vanju blokovskih nasprotij in 
hladne vojske močan element mi
ru v svetu. Prav zato uživa zaupa
nje vseh naprednih ljudi, ki vsako 
leto proslavljajo dan, ko je orga
nizacija pričela z delom . 

Mnoga vprašanja, ki so odlo
čilna za utrditev svetovnega miru 
prav zaradi nezaupanja, ki se je 
nabralo v preteklosti in ki se da
nes še poglablja, še niso rešena. 
Že na večih zasedanjih OZN so 
obravnavali pomoč gospodarsko 
nerazvitim deželam, načine, kako 
omejiti oboroževalno tekmo in za
četi s postopnim razoroževanjem 
ter možnosti za vključitev LR 
kitajske v Združene narode. Do
slej od vseh teh razprav še ni pra
vih rezultatov. Razveseljivo pa je 
dejstvo, da iz leta v leto — to 
je pokazalo tudi letošnje zaseda
nje — raste število držav, ki spo
znavajo, da je samo z rešitvijo 
teh vprašanj mogoče zagotoviti 
trajnejši mir in boljše sodelovanje 
med narodi. 

V obdobju, ko se velike, eko
nomsko razvite države borijo za 
premoč v svetu, je tudi ekonom
ska pomoč z njihove strani posta
la predmet za širjenje blokovske 
Politike in izsiljevanje političnih 
koncesij. V takih okoliščinah bi 
bila pomoč preko posebnega or
gana OZN naj prikladne jša in za 
nerazvite države, ki ne želijo za
praviti svoie samostojnosti, tudi 
najsprejemljivejša. 

Tekmovanje v oboroževanju je 
privedlo svet v slepo ulico. Edini 
razumen izhod je razorožitev. Al
ternativa pa — uničenje človeštva. 

Kluib univerzalnosti, ki je eno 
osrednjih načel OZN, je še vedno 
'Zven organizacije LR Kitajska. 
To je nerazumno. Hkrati pa pri
speva to dejstvo k nestabilnosti 
razmer na Daljnem vzhodu. Del 
krivde za tako stališče nosi sevc-
da LR Kitajska sama, ki poizku
sa namesto na miren način, s silo 
urediti vprašanje svojih ozemelj
skih zahtev do pribrežnih otokov. 

Jugoslavija se je od vsega za
četka zavzemala za tako rešitev 
teh vprašanj, ki bi privedla do 
popuščanja napetosti, izglajevanja 
blokovskih nasprotij in nasprotij 
med razvitimi in nerazvitimi dr-
zcli miru. -ik 

Problemi zrJransfna pred odborniki' Okrainean ljudskega odbora 

Z A V R Ž E N I 
Lani že skoraj 3 milijarde za zdravljenje - Več 
preventive - Zdravnika k delovnemu mestu -
Nesreče „problem številka ena" - Vsak pre

bivalec prizadet za 12.500 dinarjev 

I L I J O N I 
l judi, vedno dal jša je življenjska 
doba. 

Tri milijarde 
dinarjev 

N a seji O L O je bilo veliko go
vora o tem, kako bi zmanjšali iz

datke zdravstvene službe in bi , se
veda, zagotovili bolnikom vso 
potrebno ,skrb. O tem je bilo slišati 
iz glavnega poročila, o tem so go
vor i l i številni zdravniki in odbor
n ik i . 

Lani je bilo na bolezenskem do
pustu 50.342 zavarovancev, k i so 

(Nadaljevanje na 4. strani) 

V naših kolektivih, oziroma samoupravnih organih, 
v gospodarskih krogih in v občinskih ljudskih odborih 
je zadnja leta vedno več govora o velikih izdatkih za 
zdravstvene potrebe. Iz leta v leto raste število ljudi, k i 
se zatekajo k zdravnikom, v posvetovalnice in zdravstve
ne domove v večjih ali manjših potrebah. To je nujna po
sledica porasta življenjske ravni, zato hkrati rastejo tudi 
izdatki za to službo. V našem okraju so se v zadnjih 
treh letih dvigali takole: 1955. leta skupno 141 milijo
nov dinarjev, 1956. leta 183 milijonov in lani že 257 mi
lijonov. To pomeni povečanje za 116 milijonov dinarjev. 
Letošnje prvo polletje pa so v ponovnem porastu in za
skrbljujejo delovne kolektive, k i so plačniki teh stroškov. 

Ker je to ne le ekonomsko, mar- mi, je med drugim povedal, da se 
več tud družbeno vprašanje , se je je zdravstvena služba na vseh pod-
okrajni ljudski odbor odločil, da ročjih zelo razvila. Pred vojno je 
posebej razpravlja o teh proble- bilo v našem okraju le 15 zobar-
mih. Na seji obeh zborov OLO, k i jev, danes še enkrat več (31) 
je bila v torek, so skupno z od- in kljub temu se pomanjkanje 20-

opravičl j iva, kajti gorenjevaška 
občina ima najnižji odstotek pre
bivalstva zavarovanega (31,58%), 
kar hkrati kaže industrijsko neraz
vito področje . Najvišj i odstotek 
zavarovanih je na Jesenicah (94,6 
odstotka), sledi Tržič (84,9%), Ra
dovljica, Kranj itd. 

Prav tako je danes več prednje
ga medicinskega osebja, več je so 
zmogljivosti v bolnišnicah in 
zdravstvenih domovih, v obratnih 
ambulantah in v drugih zdravstve
nih ustanovah. Tudi za gradnje, 
preureditve in opremo zdravstve
nih prostorov je predvideno v teh 
letih (do 1961. leta) skoraj milijar
do dinarjev (924,900.000). Predviden 
je nov zdravstveni dom na Jeseni
cah, v Tržiču in njegova dovrš i tev 
v Kranju ter gradnja, preurejeva-
nje in opremljanje številnih zdrav
stvenih postaj, obratnih ambulant, 

Ob združitvi nekaterih občin v kranjskem okraju 

Za boljši razvoj 
C E R K L J A N S K A O B Č I N A N A J BI SE P R I D R U Ž I L A 
K R A N J S K I , O B Č I N A G O R E N J A V A S P A Š K O F J I 
L O K I — K O M U N E , K I Ž I V O T A R I J O , B O D O S T E M 
D O B I L E M O Č N E J Š O G O S P O D A R S K O O S N O V O 

V okviru pridruževanja vseh šibkih občin v naši 
republiki močnejšim komunam, v katerih bodo imele 
večje možnosti gospodarskega zaživetja, je najprej pred
sedstvo Okrajnega odbora Socialistične zveze, potem pa 
še okrajni plenum S Z D L priporočil , naj bi se v našem 
okraju združile občina Cerklje s Kranjem in Gorenja 
vas s Škofjo Loko. Zdaj v teh krajih razpravljajo o 
dobrih in slabih straneh združi tve; v razpravah bo vse
kakor prevladalo stališče, k i zagovarja združitev, saj so 
na tej strani močnejši gospodarski in politični argumenti. 

Glavni razlogi, k i terjajo združi tev šibkejših komun 
z močnejšimi, so tile: šibke komune bodo s tem dobile 
ekonomsko osnovo za boljši razvoj; poslovanje teh ko
mun je bilo dostikrat neurejeno zaradi stalnega pomanj
kanja kvalificiranega kadra v občinskih uradih in usta
novah, kar z združitvijo odpade; gospodarsko šibkejša 
področja so tudi doslej gravitirala k močnejšim sredi
ščem, tako v pogledu zaposlovanja v industriji (več kot 
600 delavcev iz cerkljanske občine hodi na delo v kranj
ske tovarne) kot v trgovanju s kmetijskimi pridelki. 
Seveda prebivalstvo gospodarsko 

manj razvitih občin ne more pri
čakovat i , da bodo p priključitvijo 
k močnejši občini naenkrat rešeni 
vsi problemi kraja in komune, s 
katerimi so se občinski odbori dol
ga leta bori l i zaradi pomanjkanja 
sredstev le z majhnimi uspehi. Z 
druge strani pa so tudi nerazum
l j iv i nekateri ugovori, k i j ih pri
našajo zagovorniki sedanjega sta-

višini — le da je notranja razdeli
tev drugačna : v kranjski občini so 
za majhen odstotek močneje ob
davčeni ravninski kmetje od hri
bovskih, v cerkljanski je pa obrat
no. Kar zadeva po.slovanje z uradi, 
prebivalcem ukinjenih občin ne bo 
treba dostikrat v novo občinsko 
središče, saj ostane v sklopu Kra
jevnega urada matični urad, izda
janje živinskih potnih listov in 

nja. Dobro je povedal neki govor- druge zadeve, k i so prebivalstvu 
nik na nedavnem sestanku razšir- neposredno potrebne. 
jenega odbora SZDL v Cerkljah: 
»Izgubiti pravzaprav nimamo kaj,-
izgubili bomo edino »čast«, da ima
mo svojo občino. Dobil i pa bomo 

Torej so taki ugovori odveč, saj 
so dobre strani združitve neprimer
no tehtnejše od ugovorov. 

Z združitvijo Gorenje vasi z Lo-
perspektive razvoja, kakršnih nam ko in Cerkelj s Kranjem bodo se-

V ČAKALNICI V Z D R A V S T V E N E M D O M U 

borniki o vprašanj ih zdravstva go
vori l i tudi zdravniki, predstavniki 
zdravstvenih organizacij in usta
nov in drugi. 

O zdravnikih 
in prostorih 

V skra jšanem poročilu, v kate
rem je predsednik Sveta za zdrav
stvo O L O Lovro Cerar seznanil 
odbornike z nekaterimi značilnost-

bozdravptvene službe še huje ob
čuti kot prej. Tudi zdravnikov je 
znatno več. Povprečno pride en 
zdravnik splošne prakse na 3.588 
prebivalcev. Po občinah je seveda 
stanje dokaj različno. Najbolje je 
v Tržiču, kjer ima en zdravnik 
splošne prakse le 2.722 prebivalcev, 
največ, in sicer 6.000 prebivalcev 
na enega zdravnj^ta, pa je v občini 
Gorenja vas. Seveda, če upošteva
mo, da nezavarovani manj hodijo 
k zdravniku, je ta razlika delno 

lekarn. Bo potem zmogljivost za
dostna? Iluzorno bi bilo tako upa
nje! Potrebe bodo tudi v prihod
nje rastle. Zlasti še, ker je pred
videno, da se tudi kmečko prebi
valstvo zajame v sklop socialnega 
zavarovanja. 

Tak napredek zdravstvene služ
be je seveda že pokazal svoje 
uspehe. Vedno manj je nalezljivih 
bolezni. Letos niti otroške paralize 
malone ni bilo. Hkrat i je vedno 
manjša umrljivost otrok in mladih 

komuna v sedanjem okviru nikol i 
ne bi mogla nuditi.« 

Strah, da bi n. pr. kranjski ob
činski odbor po združitvi ne imel 
razumevanja za potrebe Cerkelj in 
okolice, je neutemeljen zaradi tega, 
ker je v kranjskem ObLO zdaj 20 
odbornikov iz Kranja in ožje oko
lice, 20 pa iz širše okolice; se pra
v i , da bi po združitvi s Cerkljami 

še petimi občinskimf- možmi iz 

danje najšibkejše občine v našem 
okraju dobile močnejšo o,snovo za 
razvoj svojega okoliša. Pred neka
terimi drugimi občinami pa ostane 
še vedno naloga, da s pametno 
kadrovsko politiko in št ipendira
njem ter pritegovanjem novih mo
či uredijo probleme poslovanja 
svojih uradov in ustanov. 

V teh dneh bodo v gorenjevaški 
in cerkljanski občini zbori vol iv-

Cerkelj b i l i okoliški odborniki v cev, na katerih bodo razpravljali o 
večini. Kmetovalce najbolj zanima, 
kako bi bilo po novem z davki ; 
davki so v obeh sedanjih občinah, 
v cerkljanski in kranjski, na isti 

združi tvah. Dokončno odločitev o 
tem pa bo sprejela Ljudska skup
ščina LRS, k i je po zakonu pristoj
na za to. M . M I K E L N 
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Tajvansko obrambno ministrstvo je objavilo, da 
so kitajske obalne baterije v ponedeljek popoldne 
ob 4. uri (po krajevnem času) prekinile premirje 
in spet z a č e l e obstreljevati Kemoj. Pozneje so ob
javili, da so tajvanske baterije odgovorile na napad. 

Jugoslovanski poslanik v Libiji Ilija Topalovski 
je v ponedeljek izročil libijskemu kralju Idrisu 
svoja pooblastilna pisma. 

Blizu Tunisa so predstavnikom Mednarodnega 
R d e č e a a križa izročili prvo skupino št ir ih franco
s k i ujetnikov v Alžiriji . Hkrati so pri Udži blizu 
a l ž i r s k o - m a r o š k e meje vrnili š e 13 francoskih 
ujetnikov. Predsednk alž irske vlade Ferhat Abas 
je nedavno naoovedal, da bo alž irska vojska iz
pustila okrog 100 francoskih ujetnikov. 

V ponedeljek sta bila ubita dva turška policista, 
ki sta straži la rudnik bakra pri Kinusi v zahodnem 
delu Ciora. Pripadniki EOKA so zažgal i tudi neko 
gozdarsko postajo pri Kioniji v centralnem delu 
otoka. 

Pred v a r š a v s k i m v o j a š k i m s o d i š č e m se je v po-
nede'jek začela obravnava proti enemu n a j v e č j i h 
vojnih z loč incev , b i v š e m u Hitlerjevemu o k r o ž n e m u 
vodji Erichu Kochu. Koch je med drugim obtožen , 
da je zakrivil smrt 2.000 Poljakov in 4 milijonov 
sovjetskih državl janov. 

Pri n e s r e č i sovjetskega letala TU-104, ki je letelo 
iz Pekinga v Moskvo, je bilo ubitih 61 potnikov in 
11 letalcev. V letalu je bila razen nekaterih tujih 
strokovnjakov, ki so se vračali domov, tudi kitaj
ska kulturna delegacija, ki je potovala v Afgani
stan iz ZAR. 

Pučen i krogi pravijo, da novi zakon o šo l s tvu 
na K o r o š k e m ne bo do'očal , naj bi na j u ž n e m K o -
r o š k ° m ostale d v o j e z i č n e državne osnovne šo l e s 
poukom v n e m š č i n i in s lovenšč in i , kakor so bile 
ustanovljene z uredbo o š o l s t v u oktobra 1945. Dvo-
j e z č n i pouk zdaj že ukinjajo na podlagi odloka 
koroškega d e ž e l n e o a glavarja, ki je poob'astil 
okrajne š o l s k e oroane, da na podlagi pismenih iz
jav s t a r š e v odjavijo otroke od obveznega pouka v 
obeh j°z :k 'h . 

Komisija za atomsko energijo ZDA je objavila, 
da je na a r k t č n e m podrcč ju v C Z eksp'odirala na
daljnja »re lat ivno m o č n a « jedrska bomba. Po 
30. septembru je to enajsti poskus v Sovjetski 
zvezi. 

Pekinški radio poroča, da je bila v Pekingu od 
8. do 19. oktobra konferenca najv iš j ih oficirjev k i 
tajske voj-ke in ljudske milice. Odločili so se za 
nada'jnie ustanavljanje č im v e č j e g a š tev i la novih 
m i l i č n i š k i enot in tudi za o b o r o ž i t e v civilnega 
prebivalstva po državnih ustanovah, tovarnah in 
šol?h. 

Špani la je zahteva'a od Z D \ p o m o č za moderni
zacijo svoje vojske. To zahtevo je z u n a n j ° m u mi
nistrstvu postavil šoansk i obrambni minister oe-
n°ral Baroso, ki je prejšnj i ted->n obiskal VVashim-
ton. Na ood"agi soorazuma so ZD\ doslej dobavljale 
Spanji tanke, lahko orož je in letala. 

Saharska petrolejska družba je raziskoval v 
zahodni eiiotovski puščavi . Ondod ni odkrila nikakih 
lež i šč nafte \Tafto so iskali štiri leta in pol ter 
porabi'i za to 35 milijonov dolarjev.* 

Francosko vo jaško poveljstvo je v sredo obia-
vilo. da se že v e č dni bij->jo srditi boji na področju 
Ve'<ki KaN'ov na vzhodu in na odseku j u ž n o f*6 
Orana v zahodnem de'u Alžirije. Po orvih p o d n k i 
pove'jstva so irmli uoorniki « a m i včera j n̂ o* 120 
irrtvih in ranjenih. O francoskih izgubah poveljstvo 
kakor o b i č a j n o ne poroča. 

Ameriške volilne zdrahe 

I Z D A J A CP »GORENJSKI TISK« / UREJUJE 
UREDNIŠKI ODBOR / DIREKTOR IN G L A V N I 
UREDNIK S L A V K O BEZNIK / O D G O V O R N I 
UREDNIK MILOŠ M I K E L N / T E L E F O N URED
NIŠTVA ST. 397 — U P R A V E ST. 475 — TEKOČI 
RAČUN PRI K O M U N A L N I B A N K I V K R A N J U 
607-70-1-135 / I Z H A J A OB PONI D E L J K I H U> 
PETKIH / L E T N A NAROČNINA 600 D I N A R J E V . 

MESEČNA NAROČNINA 50 D I N A R J E V 

Še 11 dni loči ZDA od delnih 
parlamentarnih volitev. Ameri
ški volivci bodo 4. novembra iz
brali nove č lane p r e d s t a v n i š k e g a 
doma skupaj 436 po š tev i lu , tre
tjino č lanov senata in 34 guver
nerjev zveznih držav. Volilne 
priprave se razvijajo pribl ižno 
tri mesece, toda verjetno bi re
publikanski krogi kaj radi po
daljšali rok do volitev, kajti 
javno mnenje prerokuje njihov 
poraz. 

Po č e m sklepajo, da se bo 
v e č j e š t e v i l o volilnih listkov na
bralo na , strani demokratske 
stranke? Predvsem amer i šk i vo
livci ostro obsojajo toge ame
riške odnose z drugimi d r ž a v a 
mi. Ob nedavni ameriški inter
venciji v Libanonu, zlasti pa 
zdaj ob zapleteni formoški afe
ri , se vodilni amerišk i dnevniki 
niso obotavljali od ločno kritizi
rati amer i ška trdovratna stali
šča in v m e š a v a n j e v razmere 
drugih držav in nalagati odgo
vornosti za ponovno vzburka-
nje hladne vojne sedanji politiki 
Z D \ . Vladni krogi, posebej pa 
predsednik E'senhovver, so hoteli 
morda za malenkost kreniti 
vstran od teh obrabljenih koles-
nic, toda pomanjkanje o d l o č n o 
sti jih ni privedlo nkamor. Sa
mo formoški primer jasno pove, 
kje se gibljejo poskusi, da bi 
š e o pravem času zavrli voz, da 
ne bi strmoglavili v prepad. 

Prva kitajska ponudba za pre
mirje v formoški ožini je spro
žila Izjave o amerišk i priprav
ljenosti za p r o u č e v a n j e novih 
m o ž n o s t i za mirno r e š e v a n j e 
spora, toda ob podal j šanju pre-
nrrja s kitajske strani, ko je 
bilo povsem oč ' tno , kdo ima na
praviti naslednji korak, ameri

ški vladni krogi niso napravili 
n ičesar . 

Kakor v zunanjih odnosih, ta
ko se republikanci tudi v notra
njih razmerah nkakor ne mo-
reje pohvaliti. Zloglasna afera 
Adamsa Shermana, Eisenhovvro-
vega p o m o č m k a za upravne za
deve, je razkrila korupcijo v 
Beli hiši , o b s e ž n a recesija je 
lani konec leta in v l e t o š n j i 
prvih mesecih m o č n o poveča'a 
brezposelnost in vrsto drugih 
gospodarskih t ežav , r a s i s t ! č n i 
izgredi v j u ž n i državah ter 
gangstrstvo v s indika'ni zve
zah so raznesli ža lo s tno slavo 
Amerike po svetu. K temu se 
je pridruž"a š e »smola« z umet
nimi sateliti in ni č u d n o , č e je 
vse to pri volivcu vzbudilo po

misleke in zd3j pred voMtvami 
gotovo tehta, kam bo dal svoj 
glas. 

Američani imajo tradicional

no navado, da vse izražajo v 
š tev i lkah . Njihov znameniti Gal 
lusov institut za raziskovanje 
javnega mnenja je tudi pred
volilno razpo loženje v Z D \ pre
nesel v š t e v P k e . Toda te niso 
nič kaj spodbudne za reoubli-
kance, kajti omenieni institut je 
objavil, da je danes 56 % ame
r i š k i volivcev za demokrate. In 
še drugi vo'i'ni barom »ter te na
kazal isto diagnozo. V državic i 
Maine vedno vo'ijo dva meieca 
prej kakor v ostalih federalni 
enotah Volitve v Maini so 8. 
septembra pr ies le zmago de
mokratom .tako za kandidata za 
senat kakor tudi za guvernerja. 
Če uoo^tevamo dejstvo, da tu 
že 47 let ni b<l izvoljen demo
krat, je sedanji vo'i'ni reru'tot 
uprav ičeno Drestraši l republi
kance P^vijo, da so D o d v o v l i 
sredstva, ki so jih n-votno na
meravali v 'ož't i v volilno prooa-
n^ndo In da so C Q ' O oredsedmki 
Eis»nhowru naložil i mnogo večj i 
pronram. kakor oa ga je sprva 
predv'd<"'a1 ced*mj! načrt mu 
je do 'očil , naj o-emtuie 26 dr
žav, b r je vsekakor v e č k^^or 
nanomo za č loveka z rahlim 
zdravjem. 

Za m'r in pom'r ;tev so ame
riški volivci izredno občutMM, 
zato bi vsaj <M n j i r e s n i č n o 
nrroliubni podčini zlahka soet 
obrni'i na repuh'-'kansko stran. 
Vkljub v s o t n i oa ta vnrasanja 
na boio odločala o v o ' U n i re-
zu'tat'h na novembrski voMt-
vah Zadnio b ° s a d o bodo pač <; 
svoVmi neomejenimi sredstvi 
im->M krogi, ki že to"ko č^sa 
vedrilo in ob 'ač ' io na a m e r i š k i 
po'itieni hobTorji — to so eks
ponenti velifcena kap'tala in za
stopniki monopolov ; n kart° lov . 

JELO T U R K 

kratko, van dar zanimivo 
USPELO S T R O K O V N O P R E D A V A 

N J E N A J E S E N I C A H 
V sredo zvečer je predaval v 

zgornji dvorani Kazine na Jeseni
cah dr. ing. Mar inček iz Ljubljane. 
Zanimiva tema predavanja o pro
blemih jekel za nosilne konstruk
cije je privabila blizu sto strokov
njakov jeseniške železarne. Preda
vanje, k i je bilo strokovno-vzgoj-
nega pomena za bodoči kader, so 
omogočili tudi dijakom tehnične 
srednje šole in mojstrske šole, kar 
je posebno pozdraviti. Dr. ing. M a -
r inčkovo predavanje, k i je bilo i lu
strirano s številnimi diapozit ivi , je 
organiziralo Društvo inženirjev in 
tehnikov na Jesenicah. U . 

MLADINA V BESN1CI SE ZANI
MA ZA PROSVETNO DELO 
Osnovna organizacija LM3 v 

Besnici je zelo delavna, čeprav 
za to nima najbol jš ih pogojev. 
Skupno z aktivom mladih za

družnikov so pripravili nekaj 
izletov in. poučnih ekskurzij. 
Mladina pa si želi tudi š p o r t n e 
ga in kulturnega izživ' janja. N i 
majo pa špor tnega objekta in 
tudi športne organizacije v bivši 
besnišk i občini ni. Mladinska 
organizacija si zdaj prizadeva 
zgraditi špor tno igr i šče , s 6?-
mer bi postavili temelje za* usta
novitev š p o r t n e organizacije. Na 
tem igr išču pa bo našla mesto 
tudi šo lska mladina, ki je sedaj 
brez telovadnice in telovadnega 
igrišča. 

Med b e s n i š k o m'adino je zani
manje tudi za prosvetno delo. 
i\"a zadnjem skupnem sestanku 
mladinske organizacije in KUD 
»Jože Papler« so se pogovorili o 
sode'ovanju. Letos so začel i z 
dramatskim t e č a j e m za mladin
ce, ki ga imajo dvakrat teden
sko. Obiskuje ga 17 mladincev, 

Neurejene misli po Tednu otroka 

V Z G O J A Z D R U G E PLATI 
Otroci se trpajo na vlak. Niti ustavil 

se "se ni dobro in prav noben potnik "se 
ni mogel izstopiti, pa so vrata Železni
škega voza tako na tesno obkrožena, da 
si dve ženski in en moški le s težavo 
utirajo pot skozi gnečo mladega sveta. 
Pri tem seveda krepko zabavljajo na 
»nevzgojeno mladino*, na to »mularijo«, 
ki človeku niti ne privošči, da bi izstopil, 
kakor se spodobi. Zunaj tesnega kroga 
vpije na otroke sprevodnik in jim grozi 
s kaznimi. Otroci pa kakor da nič ne 
slišijo — hrupno se s komolci prerivajo 
v voz in tam hlastajo za praznimi se
deži. 

Peljejo se samo 12 km daleč. Že cel 
kilometer pred postajo so vsi nagneteni 
pred vrati, menda zato, da bi lahko hitro 
izstopili. Toda joj — vlak še ne stoji, 
ko na vseh stopnicah že vise celi roji — 
ne otrok, popolnoma odraslih ljudi! In 
taka gneča je pred vrati, da se drobni 
fantki in deklice kar izgubijo sredi mo
gočnih komolcev in sivih dežnih plaščev. 
Spet jih preslišujejo: »Prekleta malarija, 
še vsesti se človek ne more zaradi vas!* 
Ali pa: »Kar počakajte, saj imate časa 
na prodaj!* 

Nevzgojcna mladina? Zakaj le, ko pa 
ne delajo nič drugega kakor tisto, kar 
počnejo tudi njihove matere in očetje? 

* * * 
Sineta sem presenetil, ko je pod ore

hom napeto strmel v tla in z nogami 

brskal po listju. Precej neusmiljeno sem 
ga nadrl, pa se mi je pob postavil po 
robu: 

»Sosedovi Francki pa je mama še sa
ma ukazala, naj skoči pod oreh in po
gleda, če jih je kaj na tleh!* 

vzetimi iz italijanskega, srbskega in nem
škega besednjaka. Resnično, kar mogočno 
je že preklinjal. Od kod fantu to ble
steče »znanje*? 

Čez teden dni sem slišal govoriti nje
govo mater. In prav nič več se nisem 

Prav nič ne dvomim, da želi tudi ta 
mati vzgojiti poštenega človeka za našo 
socialistično družbo. Samo . . . 

* * * 
Da bi bil prepričljivejši je dečko svoje 

izraze podkrepil s sočnimi kletvicami, 

čudil, od kod jemlje svoje umazane be
sede in zakaj ga ni prav nič sram, ko 
jih vpije na ves glas. 

Počasi bomo morali postati pozorni 
tudi na tako »vzgojno* delo. 

S. 

vodi pa ga rež iser KUD Besni-
ca Ivan Eržen. Po k o n č a n e m te
čaju bodo mladinci v dvorani 
gasilskega doma v Besnici upri
zorili igro. V dvorani je prostora 
za 120 ljudi. Z delom na tem 
področju hoče mladinska orga
nizacija odvrniti mladino od pi
jančevanja in nezdravega raz
vedrila, -an 

ODLOŽEVA C E S T N \ D E L A 
Delo pri asfaltiranju ceste 

Kamnik—Stahovica je bilo po 
dvoh obdelavah z bitumensko 
maso prekinjeno zaradi pomanj
kanja bitummske smo'e. Cesto 
bodo dokončal i spomladi. 

KANALIZACIJA V KAMNIKU 
V Kamniku so zdaj v teku 

dela s polaianjem betonskih ce
vi v dolnjem koncu mesta. Na 
Perovski cesti polagajo v jarke 
betonske cevi s premerom 1 m. 
Ker cesto po končanih delih 
sproti zasipavajo, upajo, da bo 
v enem mesecu odprta za pro
met. Cevi so položili že od to
varne Titan do zače tka Titano
vih stanovanjskih hiš . 

ZBOR REZERVNIH OFICIRJEV 
V KAMNIKU 

Rezervni oficirji k a m n i š k e 
obč ine so na nedeljskem o b č 
nem zboru progledali delo v 
pret-klem letu, ki je bilo zelo 
u s p e š n o . Ni jim pa uspelo vzpo
staviti t e s n e j š i h stikov z rezerv
nimi podoficirji. V o b s e ž n e m 
programu, ki so ga setavili za 
novo leto, imajo tudi to v n a č r 
tu. Upajo, da jim bo uspelo. 

ŠOFERSKI TEČAJ V BOHINJSKI 
SREDNJI VASI 

Avto-moto druš tvo Bohinj je 
letos priredilo ž e drugi te
čaj za voznike motornih vozil. 
Tokrat se je prijavilo 32 ama
terjev in to predvsem iz Zgor
nje Bohinjske doline. Teča j je 
v Bohinjski Srednji vasi. Slu
šate l j i predavanja zelo redno 
obiskujejo. Tečaj bo predvidoma 
z a k ' j u č m v z a č e t k u meseca de
cembra, ko bodo gojenci delali 
izpite. J . 

LOVSKA ZGODBA 
IZ KAMNIKA 

Preteklo nedeljo so kamniški 
lovci na lovu v Tesnicah zasle
dili krdelo divjih prašičev. D/a 
sta pudla pod dobro merjenimi 
streli. Eden od lovcev je sedel 
poleg ustreljenega čekanarja , 
da počaka nov nalet d ivjač ine 
na s t o j i š č e . Takrat pa se je 
»ustre l jeni« divji prašič » p r e 
budil« in j i ucvrl po bregu na
vzdol. P r e s e n e č e n i lovec ni več 
utegnil ustreliti za urnim be
guncem, ki pa je bil t e ž k o ra
njen in je kasneje poginil. Čez 
dva dni so ga rtašli precej da
leč od Tesni o. Z. 

U S T A N O V L J E N A JE V O D N A 
S K U P N O S T G O R E N J S K E 

V ponedeljek dopoldne je bi l v 
Kranju ustanovni občni zbor Vod
ne skupnosti Gorenjske. Ustanovi
tev je pripravljal odbor, k i ga je 
vodil Sveto Kobal . 

Vodna skupnost Gorenjske bo 
imela okrog 330 članov. Za letos 
/so predvideli 197 milijonov dinar
jev dohodkov, pretežni del za po
trebe v prihodnjem letu. 

Na občnem zboru so določili 
kl juč za določanje višine članskih 
prispevkov ter razdelitev bremen 
in koristi skupnosti. Sprejeli so 
predračun dohodkov in izdatkov 
ter izvol i l i upravni in nadzorni 
odbor. -k 

55 M I L I J O N O V P R O M E T A V 
I. P O L L E T J U 

V zbornici ObLO Jesenice je bi l 
v nedeljo dopoldne polletni občni 
zbor Kmetijske zadruge. Zbora se 
je udeležilo okrog 100 zadružnikov 
ter predstavnik ObLO SZDL. Ra
zen poročila o finančnem stanju 
zadruge — promet je znašal skoraj 
55 milijonov dinarjev, doseženi či
sti dohodek -pa 1,554.000 .dinarjev 
— ni na zboru nihče poročal o de
lu K Z . Predsednik Ludvik Noč je 
prečital nekaj predlogov in skle
pov, k i naj bi j ih sprejel občni 
zbor. Temu primerna je bila tudi 
razprava. Prvi diskutant je načel 
problem planin in pašniš tva. Ugo
tovil je, da so nekatere planine, 
zlasti Kočna pod Golico, zelo za
nemarjene. Upravni odbor je sicer 
namenil za to planino 2 milijona 
dinarjev, ki pa sta do danes osta
la neizkoriščena. Vaški pašni od
bori so bil i premalo delovni. Raz
prava je nadalje pokazala, da je 
med zadružniki še vrsta nerazči
ščenih vprašan j , zlasti glede per
spektivnega razvoja gorenjskega 
kmetijstva. To hkrati dokazuje, da 
je upravni odbor zadruge prepustil 
ta vprašan ja s lučajnemu razvoju. 
Zato ni čudno, da so v razpravi 
prihajali do izraza konzervativni 
ii«zori. Le dobra polovica udele
žencev je glasovala za povečanje 
j e l eža od 500 na 1000 dinarjev, če
prav imajo tak delež že skoraj vse 
zadruge na Gorenjskem. Sprejeli 
so tudi nova zadružna pravila. 
Zadruga bo odkupila tudi stavbo, 
v kateri sedaj gostuje. Govor i l i so 
tudi o pripravah na volitve zadruž
nega sveta in predlagali kandi
date, -k 

TRZNI RED V K R A N J U 
ObLO v Kranju je pred dnevi 

sprejel poseben odlok o tržnem 
redu. V osnovi ta dokument ne 
spreminja sedanjega stanja. Ven
dar odlok jasnejše razmejuje, kaj, 
kdo in kdaj sme ali ne sme pro
dajati. Zato so z odlokom točneje 
označene oblike prekrškov, proti 
katerim bo tržna inšpekcija zako
nito nastopala. Hkrati hoče ta od
lok doseči , da se razmere na trgu 
zboljšajo s sanitarnega, kulturnega 
in drugih vidikov. 

Z OBČNEGA Z B O R A K Z 
P O D N A R T 

V nedeljo, 19. oktobra je b i l • 
Podnartu občni zbor Kmetijske za
druge Podnart. Občnega zbora so 
Se udeležili tudi člani KZ Ljubno 
in Srednja Dobrava. Iz poročil je 
bilo razvidno, da je imela K Z , ki 
ima 93 članov s plačanimi deleži, v 
prvem polletju 28,595.000 din pro
meta, 15 % več kakor v preteklem 
letu v istem času. Družbeni doho
dek v I. polletju je bi l 1,120000 
din. Odkup je bi l napram lanske
mu letu dosežen v prvem polletju 
že preko 80 Vo. Koloradski hrošč, 
kljub razširitvi, škode ni napravil, 
ker so posestniki in zadruga po
škropili 22 ha ali 98 % krompirišč. 
Na področju K Z je bilo posajeno 
v kooperaciji 3,7 ha semenskega 
krompirja. Na 2,5 ha je bila v ko
operaciji posajena v letošnji jeseni 
italijanska pšenica. Zadruga je pre
skrbela pridelovalcem prvovrstno 
some in gnojila, setev in trošenje 
gnojil je 'b i lo pod strokovnim vod
stvom. 

V razpravi so zadružniki pred
vsem kri t iziral i prepoved naravne
ga osemenjevanja krav. Zahtevah 
so, naj ostane na teritoriju R * 
Podnart še en bik za navadno ose
menjevanje, umetno osemenjevanje 
pa naj bo po vaseh, da jim ne bo 
treba voziti krav predaleč . 

Na koncu so zadružniki vs™ 
treh zadrug sklenil i , da se združijo 
v eno zadrugo s sedežem v Pod" 
nartu. Do lon l i so 42 k a n d i l » ' o V 

v zadružni svet, od katerih jih bo
de 9. novembra izvo l i l i 35. 

C. R-
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Gospodarjenje v občini Škofi a Laka v pr^em polletju 1958 

Plan zaposlitve nove delovne sile prekoračen za 2.9% - Produktivnost dela se je dvig-

5 seje ObLO Jesenice 

Produktivnost dela 
narašča 

Vrednostni obseg proizvodnje presežen za 
nila le za 1.8%. občinski p-rspeklivni pion pa predvideva letni dvig za 7.8% - Podjetja 1.8% - Gradbeništvo 18,3% pod planom - Osebni 

nimajo izdelanih elaboratov za svoj perspektivni razvoj 
poskrbeti za uresnič i tev te izredno 
pomembne naloge. Težave pa so 
v tem, ker številna podjetja nima
jo potrebnega strokovnega kadra. 

Podjetja bi morala več svojih 
sredstev usmeriti v reševanje 

Iz poročila Sveta za družbeni plan in finance, k i dvigni la za 41,3 %. Predvsem se je 
je bilo preči tano na skupni seji obeh zborov O b L O , po- P ° v e C . a ! P r o n f m e s a r s k * podjetij 

r , . . r i • • t •• i M J i n podjetja »Kroj«, k i se je s kon-
vzemamo, da se je obseg proizvodnje industrijskih pod- f e k c i j s k o i Z deiavo oblek lepo uve-
jetij v primerjavi s prvim polletjem 1957 povečal za ijavilo na tržišču. 
9,5 odstotka. Najbolj se je obseg industrijske proizvodnje v razpravi so odborniki ugotav-
P O v e Č a l V lesno-industrijskem obratu »Gradiš«: Z a 44,5 l J a l i » °° a b i b i l a Produktivnost več- težke stanovanjske stiske, v ureje-
O d s t o r k a ReahVirun <:n industr ikk i n n d i V r i i v nrimer- j a ' č e b i P o d J e t J a b o l J skrbela za vanje komunalnih naprav in za po-
u u s t o t K a . i v e a i i z a c i j o so i n d u s t r i j s k a p o d j e t j a , v p r i m e r b o l j š o o r g a n i z a c l j o d e l a i n z a v e č . v e č a a j e š o l s k i h k a p a c i t e t . Z a t 0 s o 

j a v i z istim O b d o b j e m lam, p o v e č a l a za 9,1 O d s t o t k a . j o s t r o k o v n o usposobljenost delov- skleni l i , da bo Zbor proizvajalcev 
Plan proizvodnje Z a prvo polletje 1958 je bi l dosežen S ne sile. Svet za gospodarstvo ObLO na posebni seji razpravljal o tem 
100,5 odstotka, p l a n realizacije p a S 97 odstokov. Pod b i moral stalno spremljati gospo- vprašanju . 
planom realizacije Sta posebno tovarni »Šešir« in »Odeja« d a r J e n J e vsakega podjetja, za kar Razpravljali so tudi o stanju tr-
A j . i ' i • • j i i j t i • v pa bi moral imeti na razpolago teko-
(zaradi sezonske p r o d a j e i z d e l k o v v drugem p o l l e t j u ) 

če analize. Mnenja so tudi b i l i , da 
govine, gostinstva in turizma. V e 
l ika ovira za sodoben razvoj tr-

nenehnega naraščanja izpadov 
efektivnih ur zaradi bolezni in po
škodb. Treba je odločno ukrepati 
za izboljšanje preventivne službe, 
zašči tnih sredstev itd. Svet za 
zdravstvo naj bi tudi proučil pred
log, da bi imele obratne ambulante 
v svojih prostorih bolniške poste
lje, kjer b i se zdravil i bolniki , po
sebno taki s krajšimi bolezenskimi 
dopusti. 

V e l i k a pomanjkljivost za gospo-

klov so precej stabilne, medtem 
ko so cene manufakturnemu blagu 
celo padle od 7 do 12%. Izbira 
blaga je premajhna, kar odvrača 
kupce od domačih trgovin. Previ
soke pa so cene mesu, saj so celo 

Za povečani obseg proizvodnje je značilno, da je le bi morali določiti stalne pokazate- n n v , n a " ' ~ " i ' m ~ ' ~ , 

, »i . . i i - v i i * • v , , , \ govme so neprimerni poslovni pro-
V majhni men posledica povečane produktivnosti, pac pa lje, po katerih bi ugotavljali ren- s t o r i i š e v e č J 1 p r o b l e m p a s o s k l a . 
je v glavnem rezultat povečanega števila zaposleneih. t a b i l n ° s t , ekonomičnost in proiz- d i š č a P r a v t d k o trgovine nimajo 
Že v prvem polletju so podjetja prekoračila letni plan vodnost podjetij, ker si posamezne h J a d i l n i h n a p r a v Z a r a d i t e g a s e 

i . r , , f . J ' „ R • , T X i i . analize medsebojno nasprotujejo. t „ „ v?,,.-, 

zaposlitve nove delovne sile za 2,9 odstotka. Produktiv- P o u d a r i l i s 0 d a m o r a i o aosoodar- d J« , pokvarilo blaga za 
„ r • i • M I i o J ^ ^ l T i v j ^ouaarin so, aa morajo gospoaar 1,500.000 dinarjev, kar prav gotovo 
nost pa se je dvignila le za 1,8 odstotka, kar kaze, da s k e organizacije v sodelovanju s n i m a l o C e n e p r e h r a m b e n i h a r t i . 
je produktivnost naraščala veliko počasneje, kakor je Svetom za delo in Svetom za 
predvideno z občinskim perspektivnim planom. Ta nam- ****** ObLO proučiti vzroke 
reč predvideva povprečni porast produktivnosti za 7,8 
odstotka letno. 
Negativen za proizvodnjo je v i - blem pomanjkanja šoferjev. 

s ° k i odstotek bolovanj. Ta so se v Gradbena dejavnost je bila v 
Nekaterih podjetjih povečala celo tem letu zelo živahna. Gradbeno 
*a 100 odstotkov (najbolj v tistih podjetje »Tehnik« je povečalo svo-
Podjetjih, k i pretežno zaposlujejo je storitve za 58,4 •/«• Povečane 
žensko delovno s\\o\< gradbene storitve pa so prav tako 

Podjetje »Transturist« je obseg kakor v industriji rezultat večjega 
Prometnih storitev povečalo v pri- š tevila zaposlenih, ne pa povečane 
že r j av i s prvim polletjem 1957 za storilnosti. 
^ • 2 % , Podjetje je odprlo tri nove Posebno velik porast realizacije darjenje gospodarskih organizacij 
Proge in nabavilo 4 nove avtobu- kaže obrtniš tvo družbenega sektor- je, da nimajo izdelanih elaboratov 
S e - Če bi imelo na razpolago sta- ja. V primerjavi s prvim polletjem za svoj perspektivni razvoj. Zato 
•ovanja, b i lahko rešilo tudi pro- lanskega leta se je realizacija morajo gospodarske organizacije 

. 9 seje zbora proizvajalcev OhLO Kranj 

dohodki narasli za 3,2% - V Železarni za preko 
500 delovnih dni zamud 

Oba zbora Občinskega ljudskega odbora na Jeseni
cah sta v sredo na svojih sejah razpravljala o polletni 
analizi družbenega plana jeseniške občine. 

Vrednostni obseg proizvodnje, k i ga določa družbeni 
plan, je bi l v prvem polletju presežen za 1,8 % . Vse 
panoge, razen gradbeništva in trgovine, so plan presegle, 
industrija celo za 2,2 % . K temu pa je treba pripomniti, 
da je Železarna uporabljala še lanskoletne zaloge, zato 
bi bilo preveč tudi v drugem polletju pričakovati tako 
visok odstotek realizacije plana. Planirani bruto produkt 
v letu 1958 je le za 0,1 % višji od doseženega v lanskem 
letu, zato doseženi odstotek preseganja plana ni najbolj 
ugoden. Slabo je v gradbeništvu, k i je plan doseglo le 
31,7 % , in v trgovini (47,2 %), vendar bo trgovina plan 
v drugem polletju zaradi večjega prometa dosegla. Če 
upoštevamo petletni perspektivni plan, k i predvideva 
letno povečanje bruto produkta za 6,4 % , dosežen uspeh 
v prvem polletju ni zadovoljiv. 

Planirani narodni dohodek je v 
celoti presežen za 8,6 */o. Realiza
cija v prvem polletju letos je za 

višje kot na Jesenicah ali v Ljub- 5,8 % višja od doseženega v istem 
ljani. Ljudski odbor je tudi poob'a
stil svet za blagovni promet, da 
podvzame potrebne ukrepe zaradi 
preprečevanja porasta cen v zvezi T i ugodni rezultati so doseženi v 

obdobju v letu 1957, kar je ugodno 
z ozirom na visoko doseženi na
rodni dohodek v prejšnjem letu. 

postavkami. Sprejet je bi l sklep, da 
gospodarske organizacije lahko do 
konca poslovnega leta izplačujejo 
osebni dohodek nad tarifnimi po
stavkami največ v višini enome
sečnih osebnih prejemkov po ta-

F l u k t u a c i j a - r e s e n p r o b l e m 
Š T E V I L O Z A P O S L E N I H SE M O R A V S K L A D I T I S gospodarske panoge, kjer delovne 

P L A N I R A N I M I K V O T A M I - F L U K T U A C I J O D E - ^ ^ i o r i i i o izplačevanju 
L O V N E S I L E J E T R E B A O M E J I T I N A N A J N I Ž J E osebnih dohodkov nad tarifnimi 

' M O Ž N O Š T E V I L O — N A J V E Č E N A P L A Č A N A D 

T A R I F N I M I P O S T A V K A M I 

N a ponedeljkovi seji Zbora proizvajalcev O b L O 
Kranj , kamor so bi l i povabljeni tudi predstavniki vseh 
gospodarskih organizacij, so razpravljali o nekaterih r i fnem pravilniku, če j im to do-

v • i i * i i • _ • L ! i , : . , L ~ i : X „ . , : „ ~ ~ voljuje doseženi čisti dohodek in v a ž n i h u k r e p i h , k i naj b i p r i p o m o g l i k i z b o l j š a n j u go- . J , J . . , . . . , , . . * ' i i " i c i • ce taka izplačila ne bremenijo 
spodarjenja v gospodarskih organizacijah. Sprejeli so s r e d s t e v skladov gospodarskih or-
sklepe, k i jih je sestavila posebna komisija Zbora proiz- ganizacij. Vse gospodarske orga-
V a j a l c e v Z a p r o u č i t e v problemov p o s l o v a n j a V gOSpO- riizacije, k i nameravajo izplačati 
d a r s t V U o s e b n i n dohodkov nad tarifni-

, . ' . . . i t • • J i . m i postavki, morajo predložit i 
V naslednjem razdobju morajo^gospodarske organi- Z b o r u p r o i z v a j a l c e v p o S e b n o ob-

Z a c i j e vložiti vse napore, da dosežejo planirani obseg raziožitev. svet za delo je poobia-
P r o i z v o d n j e po količini in po v r e d n o s t i . V kemični in scen, da bo na osnovi teh podit-
lesni industriji ter projektiranju mora Svet za industrijo f ° v , " v s a k o p o d j f t j e P ° s e b e J d o " 

r . , i v i i locu višino izplačila nad tarifnimi 
ugotoviti vzroke za nizko izpolnitev družbenega plana. p r a v j i n j k j . 
Gospodarske organizacije morajo omejiti oziroma od- Govor i l i so še o povečanju ob-
Praviti neproduktivni delovni čas, k i ni zakonito dolo
čen. Zlasti je potrebno odpraviti vse vrste neplačanih 
izostankov, s higiensko-tehničnimi in varnostnimi ukrepi 
P n d e l u pa je p o t r e b n o z n i ž a t i i z o s t a n k e zaradi nezmoz- podjetij plačila obveznosti do skla 
" O s t i Z a delo, kajti visok odstotek neproduktivnega dela dov zaradi prekomernega izplače 
Z n i ž u j e družbeno produktivnost. vanja osebnih dohodkov v prete 

, klem letu in drugem. 3-ler 
biti delavskega samoupravljanja v 
pravem pomenu besede. Zbor pro
izvajalcev je sprejel sklep, da 
morajo gospodarske organizacije 
Število zaposlenih vskladiti s pla
niranimi kvotami. Presežno število 
zaposlenih delavcev naj se reši z 
redno fluktuacijo, oziroma j ih je 

z zadnjimi ukrepi Zveznega- izvrš 
nega sveta. 

Kljub zelo dobri turistični sezoni 
v ostalih krajih na Gorenjskem 
Skofja Loka ni napredovala, pa 
čeprav ima vse pogoje za razvoj 
turizma. Ljudski odbor je ugotovil, 
da je uspeh izostal predvsem zato, 
ker ni bilo organa, k i bi se načr tno 
ukvarjal z organizacijo turizma. 
Zato je sklenil imenovati poseben 
organ, k i bo spomočjo ObLO po
skrbel, da bi tudi v tej smeri do
segli napredek. M. Č. 

Železarni, k i je plan presegla za 
9,4 •/•• Doseženi narodni dohodek 
v prvem polletju je nad letnim 
povprečjem, saj petletni perspek
tivni plan predvideva letno poviša
nje za 8,1 % 

S porastom bruto produkta !n 
narodnega dohodka je opaziti tudi 
zvišanje osebnih dohodkov delav
cev, k i pa so narasli le za 3,2 %. 
V negospodarskih panogah se pla
če nižajo, predvsem v trgovini in 
obrti. Ti dve panogi, če upoš teva
mo nove predpise o del i tvi dohod

ka, ne ustvarjata plač nad tarifni
mi postavkami kot pretekla leta. 

Povprečno število zaposlenih se 
je letos v primeri z lanskim letom 
dvignilo za 130, kar je nižje od 
povprečja , k i ga predvideva per
spektivni plan. Predvsem primanj
kuje delovne sile v uslužnostnih 
obratih, katerim bo »ploh treba v 
prihodnje posvetiti več pozornosti. 

Pri približno 600 nameščencih v 
Železarni znašajo na leto samo za
mude 242 ur, kar je skupno 30 de
lovnih dni, pri 2.324 delavcih pa 
491 delovnih dni . V enem letu iz
dajo privatnih dopustnic za 4.093 
ur, kar je 500 delovnih dni, razen 
tega pa še lepo število službenih 
(službenih v narekovaju!). To na 
povečanje produktivnosti dela brez 
dvoma ne vpl iva pozitivno. 

3-ler 

sega dela po učinku, o produktiv
nosti, k i se le neznatno povečuje , 
v nekaterih strokah pa celo pada, 

oprostitvi nekaterih trgovskih 

Zelo ž ivahna je bila razprava o 
•mejevanju naraščanja delovne (tf-

Analize kažejo, da proizvodnja 
Y podjetjih, kjer delovne sile 
* l a njka , raste, ljudje si prizadeva
lo in iščejo nove notranje rezerve, 

se zdoleka niso vse izkoriščene. 
Proizvodnost se ne bo povečala z 
B ° v i m zaposlovanjem delovne sile. treba dati na razpolago posredo-
^°sebno pereč problem je fluk- valnici za delo. Nekvalif iciranih 
Racija, k i jo je treba ostro ome- delavcev ne smemo zaposlovati, 

Delavci , k i se stalno selijo iz razen če ne gre za prvo zaposlitev. 
Podjetja v podjetje, nimajo prave- Delavci, k i samovoljno zapuščajo 
fla odnosa do delovnega kolektiva podjetja, naj se usmerijo v tiste 

»Z Mopedom sem v tovarni kot bi m i g n T « 
»Jaz pa raje z avtobusom, ki ga plača podjetje 

v takem podjetju tudi ne more 

AU JE LMS V PODNARTU 
«£S NEDELAVNAf 

V zadnji številki »Glasa G o 
rj.yske* je neki Z. P. zapisal tr 

segla tudi prav zavidljive uspehe. 
Prav tako se je lepo število od-

^ zvalo vabilu »Svobode* za sode-
^ V \ ' ^ Mf^ i l°vanJe Prl dramski sekciji, zlasti 

i^ll pa še pri »Scapinovih zvijačah* in 
Veselem večeru, s katerima je 
društvo tudi gostovalo na več 
odrih po Gorenjskem. Mladina, 
vključena v LMS, tudi pridno se

ga po knjigah Svobodine knjižnice. 
Naši mladinci in mladinke torej 

le niso tako hudo nedelavni, ka-
ptcv> da je organizacija LMS v kor piše Z. P. in ga moramo zato 

°dnartu »zelo nedelavna*, zlasti popraviti. Res je pa, da je prav 
$a v zadnjem letu. Dopisnik o der v zadnjem času zajelo v naših 
tonskem stanju ni dobro informi- krajih društveno delo nasploh mr-
rVl W smo prisiljeni zato odgovo- tvilo, ki ga bo treba odpraviti in 
/''» da ta nedelavnost le ni taka, svetuje zato tudi Z. P. uteme-
l ? * ° r jo hoče prikazati Z. P. Ijcno, da se zdramijo čimprej vse 
^tadina, organizirana v LMS na- društvene organizacije z LMS 
Jga kraja, se je namreč prav v vred in si za bodoče delo posta
janjem letu posebno dobro izka- vijo smernice in program ter 

a!a...s sodelovanjem v šahovski vključijo v delo še več članstva, 
J**ci;i »Svobode*, kjer je pri tek- kot ga je uspelo vključiti doslej, 
kovanjih v okrajnem merilu do- -jf 

no oneunem neon. 
V K O M U N A H 

Z D R A V S T V O 

v . 

Na svoji zadnji seji so odborniki 
Občinskega ljudskega odbora Tržič ob
širno razpravljali o nadpovprečnem iz 
padu delovnih dni zaradi bolezni de
lavcev tržiških podjetij. O tem, dokaj 
pereč}m vprašanja smo se razgovar-
jali s predsednikom Svota za zdrav
stvo pri ObLO Tržič, Zdenkom Lavič-
ko. 

»V zadnjem času so pogoji zdravst
vene službe v Tržiču precej boljši kot 
so bili n?kdaj. Na območju tržiške ob
čine imamo štiri zdravnike (včasih je 
bil le eden) in precej novih zdravst
venih uslužbencev. Imamo dispanzer 
za žene in otroke, zobno in splošno 
ambulanto, razne posvetovalnice in 
obratno ambulanto v Bombažni pre
dilnici. Kljub temu pa je vedno več 
bolnikov in nadpovprečno visok od
stotek izpadov delovnih dni je vse 
bolj pereč problem. Kaj je temu vzrok 

ne bi mogel na kratko reči, vseka
kor pa jih je precej. V najkrajšem 
času bo moral Svet za zdravstvo po
drobno analizirati te vzroke in pod-
vzeti ustrezne sklepe. Za uspešno 
analizo pa bi bila vsekakor potrebna 
strokovna komisija, ker sicer ne bo 
moč dobiti pravih zaključkov. Pri tem 
zaskrbljuje predvsem dejstvo, da je 
bolniških izostankov z dela največ v 
poletnih mesecih: juniju, juliju in av
gustu; to je v času, ko je delo na 
po'ju. Morda bi bilo tudi v Tržiču ko
ristno ustanoviti stacionarni bolniški 
oddelek kot so ga na Jesenicah. 
Takšen oddelek bi bil predvsem kori
sten za boiniko brez svojcev, ker bi 
im?li preskrbljeno oskrbo in pa za 
»namišljene bolnike«, ki bi se jim ne 
izplačalo brez pravega vzroka leči v 
posteljo. 

Več kot doslej, pa bomo morali 

storiti glede preventivne zdravst
vene zaščite. Člani delovnih kolekti
vov sicer ' imajo redne sistematične 
preglede, vendar vse kaže, da ti ne 
zadostujejo. 

Prav gotovo bo laže reševati zdrav
stveno vprašanje v Tržiču, ko bomo 
imeli zdravstveni dom, ki ga predvi
deva perspektivni plan. Trenutno ima
mo z novogradnjo še vrsto težav, ki 
jih bomo morali premostiti. Sedanja 
zdravstvena služba je v neprimernih 
prostorih in v večini primerov dokaj 
provizorična.« 

FaBo 
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ZAVRŽENI MILIJONI 
ZDRAVNIŠKA DEŽURNA 

SLUŽBA 
Zdravstveni dom Kranj, Polj

ska pot 8, telefon 218, naroči la 
za prevoz bolnikov, telefon 01. 

Privatnikom ne objavljamo 
oglasov pred vplač i lom. Cena 
malih oglasov je: preklic 20, iz
gubi j eno 10, o~taio 12 din pd 
besede, naročniki imajo 20 cM-
stotkov popusta. 

Telefonska š tev i lka n a r o č n ' -
š k e g a oddelka je 475, uredniš tva 
397. 

Prodam novo vseliivo stano
vanjsko hišo z vrtom v bližini 
Radovljice za 3.300.000 d;n. Š i 
fra »Prepis plača prodajalec«. 

1785 
Kuo'm suhe butare. Pekarna 

VVilfan. Tržič. 1818 
O i Čirč do Trboj sem izgubila 

ž e n s k o zapestnico. Prosim naj
ditelja naj jo proti nagradi vrne 
v oglasni oddelek. 1826 

Prodam 1.003 kg kromoirja za 
praš ič? . Strahinj 63, Naklo. 1827 

Prodam nekaj tesanega lesa 
primernega za drvarnico. Naslov 
v oglasnem oddelku. 1828 

Profesor i šče opremljeno sobo 
za takoj. Najemnino plača po 
dogovoru. Ponudbe oddati v 
oglasni oddelek pod »Profesor«. 

1829 
Adnvnistratorko, m l a j š o m o č 

s primarno š o l s k o izobrazbo 
sprejmemo takoj. Ponudbe po
slati na: Gospodarsko poslovno 
zvezo, Kranj. 1830 

Prodam pogrezljiv šivalni stroj 
»Griclan«, radio »Telefunken« In 
stensko uro ali zamenjam za sli
vo vk-o. Poizve se v mlekarni pri 
mostu. 1831 

Prodam poceni »Pfaff« levo-
ročni š ivalni stroj. Naslov v 
oglasnem oddelku. 1832 

Prodam levi vzidljiv š tedi ln ik . 
Vimpolšek Anica, Cesta Kokr-
š k e g a odreda 2 (pri Vodovodnem 
stolou). • 1833 

I š č e m dobrosrčno ž e n o gospo
dinjo, ki bi vzela v varstvo — 
oskrbo mojega s inčka novoro
j e n č k a . P l a č a m dobro. Naslov v 
oglasnem oddelku. 1834 

Podpisani Fric Kapus, Lesce, 
preklicujem svojo bivšo ž e n o 
Cilko in s p o r o č a m , da nisem 
plačnik nobenih njenih dolgov. 
Kapus Fric. 1333 

Prodam droben krompir in 
200 kosov emona opeke. Liko-
zar Pavel, Visoko, Šenčur . 1836 

Pocmi prodam globok otroški 
voz iček in košar ico . Naslov v 
oglasnem oddelku. 1837 

N i ž j e š o l c e p o u č u j e m n e m š č i 
no, f rancošč ino in ang lešč ino . 
Trojarjeva 14, Kalvarija. 1838 

Preklicujem veljavnost hranil
ne knj iž ice št . 147 izdane pri 
ZHP Kranj. 1839 

Prodam ali zamenjam za drva 
4-cevni radijski sprejemnik »Phi
lips« v dobrem stanju, ter večje 
število otroških posteljic. Pevec 
Stane, Zupančičeva 10, Kranj 1840J 

Prodam gumi voz 15 in 16 col . 
Celar Rok, Jeperca, Medvode 1841 

Kontrolor vhodni in kvalitete v 
orodjarni, absolvent 3-letne strojno 
poslovodske šole menjam službo. 
Obvladam nemščino. Ponudbe od
dati v oglasni oddelke pod »Kro-
jaftvo« 1842 

Izgubil sem aktovko z veterinar
skim orodjem. Najditelja naprošam 
da jo vrne proti nagradi Keber 
Ivanu, Meja št. 7 . 1843 

V nedeljo 26. oktobra obišči te 
gostilno »Slap Sum« v Zg. Besnici. 
Zabava, domače krvavice, vipav
ska vina. 1844 

RAZPIS 
Razpisna komisija pri Svetu za 

šolstvo ObLO Kranj razpisuje iz
praznjeno mesto predavatelja za 
lesno stroko na Vajenski šoli za 
razne stroke v Kranju. 

Za razpisano mesto lahko prosi
jo kandidati, k i izpolnjujejo na
slednje pogoje: 

1. Strokovni učitel j lesne stroke 
z najmanj 5-letno prakso v šo
l i in opravljenim strokovnim 
"izpitom; 

2. mizarski mojster z najmanj 
5-letno mojstersko prakso ip 
po možnosti s prakso v pouče
vanju; 

3. tehnik lesne ,stroke z oprav
ljenim mojsterskim izpitom ia 
z najmanj 5-letno prakso. 

Na podlagi 5. in 24. č l ena Uredbe o investicijskih po-
sojiMh (Uradni list F L R J , š t . 31556) in perspektivnega 
d r u ž b e n e g a plana okraja Kranj, razpisuje Upravni odbor 
Komunalne banke Kranj v soglasju s Svetom za d r u ž 
beni plan in finance OLO Kranj 

N A T E Č A J 
za investicijska posojila v osnovna sredstva in za ude
ležbe pri posojilih iz drugih skladov iz okrajnega inve

sticijskega sklada Kranj za leto 1959 

1. Banka razpisuje n a t e č a j za posojila iz kvot, n a 
menjenih za investicije na področju pbrti, trgovine, go
stinstva, turizma, kmetijstva in gradben i š tva za investi
cije, katerih predračun presega din 500.000.—. 

2. Na n a t e č a j u lahko sodelujejo obč insk i ljudski od
bori m podjetja naš te t ih panog gospodarstva samo z ob
m o č j a okraja Kranj. 

3. Prosilci morajo v loži t i prošnjo na s e d e ž u Komu
nalne banke okraja Kranj. Prošnje morajo b i t i v ložene 
na oredDisanr-m obrazcu banke. 

Prosilci morajo hkrati s prošnjo predložit i investicijski 
elaborat (za gradbena dela tudi potrjen idejni projekt) 
ali druoo ustrezno dokumentacijo, s katero poleg osta
lega dokazujejo: 

a) da bo s posojilom in s sredstvi, ki jih bo prosilec 
prispeval k investicijskim s t r o š k o m zagotovljena d o v r š i t e v 
investicij, za katero i šče posojilo; 

b) da se bo iz dohodkov, ki se pr ičakuje jo iz investicij, 
lahko vrnilo posojilo in plačale obresti. 

I s točasno*je predlož i t i : 
c) dokazilo o zagotovljenih sredstvih za prispevek k 

investie ;j^k ;m s t r o š k o m ter dokazilo, da je posojiloje
malec kreditno sposoben; 

č) skl^o de'avsk^oa sveta o višini zadolž i tve , ponujeni 
obrestni m-ri, odo lač i lnem roku ter o določi tvi podpis
nikov, ki bodo razoolagali s posojilom. 

4. Sp'ošni pogoji: 
a) najnižja obrestna mera za vse zahtevke je 1 •/», 

ođolnč i 'na doba pa ne more biti daljša , kot jo do ločajo 
zvezni nrednisi. 

b) skraini rok črpanja posojil je eno leto po sklenitvi 
kreditne pooodbe. 

5. P-*>r»hni poooji: « 
a) nodjetja ;z Nlfvta gradbeniš tva lahko vlagajo samo 

zahtevke za mehanizacijo; 
b) kmetijska oodiorja lahko vlagajo samo zahtevke 

za nabavo m^hanizaejo, plemenske ž iv ine in za vrš i tev 
tist'h oradbenh d"1, ki so zajeta v ureditvenih načr t ih ; 

c) vse oosooda-^io ormnizacij 0 morajo preskrbeti po
roštven-« izjav* od obč 'nsk ih lindskih odborov ter jih 
pred'ožit i bank-' na'kisneje ob sk'enitvi pogodbe; 

č) vs^m zahtevkom i Q priložiti izjave pristojne ob
čine , ^a bo Dr< lnvosticHah sodelovala z u d e l e ž b o iz in-
vest!c'1skoiR sk'ada o^ : ne v višini 20% razpoložl jv ih 
sire-1 t-»v sk'a^a, z mvedbo zneska u d e l e ž b e ; 

d) banki bo prtcrtt"tt«o reševala, tiste zahtevk", pri 
ka t o nh Md-> investtorii sodelovali z v i š j im odstotkom 
1artn~> u4«f#*b$, ozroma u d e l e ž b e iz obč insk ih investi
cij -v h '•y,'>^-v, 

7. Ta odlok z a č n e veljati od dneva objave v »Glasu 
Gorenjske« . 

N a t e č a j se zaključi 31. decembra 1958. leta. 
Komunalna banka okraia Kranj 

Plača po uredbi. Stanovanje ni 
na razpolago. 

Prijave naj pošljejo kandidati 
neposredno šolskemu odboru V a 
jenske šole za razne stroke v Kra
nju najkasneje do 7. novembra 
1958. leta. 

R A Z P I S 
Razpisna komisija pri uprav

nem odboru Reševa lne postaje 
Radovljica, razpisuje mesto 

R A Č U N O V O D J E 
Pogoji: potrebna šo l ska iz

obrazba s prakso v knjigovod
stvu. Rok prijave do 30. no
vembra 1958 na uoravni odbor 
Reševa lne postaje Radovljica. 

O B J A V A 
O B R T N A Z B O R N I C A O K R A J A 

K R A N J 
obvešča vse one obrtne pomočni
ke, k i nameravajo polagati izpit 
za obrtnega^ mojstra, da priredi 
sredi novembra dvodnevni seminrr 
iz teoret ičnega dela mojstrskega 
izpita. Prijave je poslati pismenj 

do 31. oktobra 

DOPISNI TEČAJI: 
Kakor vsako leto prireja Ljud

ska univerza tudi letos dopisna 
tečaje , ki imajo namen pomagati 
de'ovnim ljudem razširiti nji
hovo obzorje in jim nuditi do
polnilno pošo l sko izobrazbo. S 
tem namenom prireja Ljudska 
univerza naslednje t e č a j e : 

Dopisni t e č a j iz osnov knji
govodstva (za z a č e t n i k e ) ; 

Dopisni t e č a j v i š je st->onje iz 
knjigovodstva za proizvodno pa
nogo (podjetja in obrati); 

Dopisni t e č a j v i š je stopnje 
knjigovodstva za trgovino in go
stinstvo; 

Dopisni t e č a j iz knjigovodstva 
za zadruge, ki se deli na začetn i 
t e č a j , na prvi nadaljevalni te
čaj in na drugi nadaljevalni te
č a j . 

Vsa učna snov je prirejena iz
kl jučno za zadružno gospodar
stvo. Dopisni t e č a j iz poslovne 
korespondence in komercialne
ga poslovanja. 

Prijave za vse t e č a j e spreje
ma Uprava Ljudske univerze, 
Ljubljana, Cankarjeva 5/III. Vse 
potrebne informacije dobite 
istotam. Rok za prijave je do 
konca meseca oktobra. 

(Nadaljevanje s 1. strani) 
zgubili skupno 721.069 delovni dni. 
Ce upoš tevamo, da vsak zavarova
nec (delavec oz. delavka) prispeva 
dnevno k narodnemu dohodku 
povprečno 3.500 dinarjev, potem 
imamo škode za dve in pol mil i 
jarde dinarjev. Če pa bi k temu 
prišteli še s t roške za zdravila, 
oskrbe v bolnišnicah in zdravil i 
ščih, kar je lani doseglo novih 
230,2K?.356 dinarjev in še dobrih 
182 milijonov dinarjev za izplača
ne hranarine, potem se vidi , da je 
skupno zdravljenje lani veljalo 
okroglih 2 milijardi in 936 milijo
nov dinarjev. 

To š tevi lko še dopolnjujejo po
datki, da bodo letos ti stroški še 
večji, da je vedno več bolezenskih 
dopustov, zmeraj več nesreč. Nihče 
neoporeka zdravniške pomoči de
lovnim ljudem, kadar je potrebna. 
Toda zdravniki in odborniki so ve
deli povedati tudi primere, ko 
zdravniška pomoč ni nujna, govo
ri l i so o zavlačevanju bolezenskih 
dopustov zaradi specialnih pregle
dov in podobno. A l i je bila pre
ostra pripomba nekega govornika, 
da se na račun teh milijonov mar
sikje kosi seno in delajo copati? 
Ce bi zmanjšali bolezenske dopu
ste samo za en odstotek, bi to po
menilo letno 29 milijonov dinarjev. 
Ko je o tem govoril dr. Vladimir 
Premrou, je povedal tudi, da celot
ne izgube zaradi bolezni obreme
njujejo vsakega prebivalca v na
šem okraju za 12.500 dinarjev. Na 
vsakega aktivnega zavarovanca 
(zaposlenega v proizvodnji) pa 
pomeni to: zmanjšanje narodnega 
dohodka za 55.830 dinarjev, se 
pravi, tolika sredstva prebivalstva, 
namesto da bi se uporabila za 
skupne korist i , se izgubijo za 
zdravljenje. 

Za denar iz naših 
žepov gre! 

Lani je bilo 110% vseh zavaro
vancev na bolezenskem dopustu. 

Prakt ično povedano: 10 % j ih je 
bilo celo dvakrat, 100 % pa enkrat 
na bolezenskem dopustu. Tako je v 
povprečju . Pa prakt ično? Dr. Ceh 
Mi l an z Jesenic je vedel povedati 
primere, ko se resnično bolni ne 
dajo pregovoriti, da bi ostali do
ma, medtem ko drugi za vsako ma
lenkost zahtevajo zdravljenje in 
dopust. O primerih, kjer bi bilo 
moč varčevat i je bilo na seji O L O 
največ govora. Zato naj bi se za
vzeli predvsem v delovnih kolek
tivih in v samoupravnih organih. 
Zastarela miselnost, češ, kaj me 
briga, naj si pomaga, naj se odpo
čije, saj ni na moj račun, je zelo 
škodlj iva. Vsak zavarovanec, vsak 
prebivalec bi moral nastopiti proti 
vsaki zlorabi in malobrižnemu od
nosu do sredstev, k i so plod nje
govega dela. Ce bi uspeli znižati 
izdatke zdravstvene oskrbe samo 
za 5%, bi , kot je dejal dr. Pre
mrou, letno imeli 132 milijonov di
narjev več, kar bi pomenilo 44 
udobnih stanovanj! Seveda, če bi 
se vsi zavzeli . . . 

Za preventivo 
premalo 

Glavno orožje proti boleznim in 
nezgodam pa naj bi bila preven
tivna služba. V tej smeri je bilo 
odločno premalo storjenega. Tudi 
sredstev damo v ta namen le od 
6 do 8 odstotkov od celotne zdrav
stvene službe, kar nikakor ne 
zadostuje. 

Ko so govoril i o tem, so v večini 
ugotavljali, da zdravnik ni le stro
kovnjak za zidovi, marveč da je 
družbeni delavec, k i se mora pri
bl iževati delavcu — pacientu, se 
seznanjati z njegovim življenjem 
doma in v družbi , zlasti pa z nje
govimi pogoji dela in delovnim 
okoljem. Zdravnik naj bi ne čakal 
v ambulanti in bolnišnici na pa
cienta, marveč naj bi sam šel do 
delavcev na njihovo delovno me
sto in se seznanjal z varnostnimi, 

higienskimi in sanitarnimi pogojy 
Tudi preventivne ustanove: di
spanzerji, posvetovalnice, šolske 
in zobne ambulante še niso raz
vite kot bi bilo potrebno. 

Nesreče pri delu so še vedn» 
hud problem. Pomanjkljiva zašči
ta pri delu in zanemarjenje higien-
sko-tehničnih predpisov je posle
dica številnih nezgod. Lani je bilo 
zabeleženih 5.341 nesreč. 4.714 po
nesrečencev je bilo povprečno IG,9 
dni odsotnih z dela, kar znaša 
skupno 79. 781 delovnih dni. 

O zaščiti matere in otroka je na 
seji govorila dr. Sonja Mejak n 
drugi. Pogovorili so se o težavah 
in potrebah zobozdravstvene in re
ševalne službe, o porodnišnicah m 
bolnišnicah itd. Med govorniki i« 
bil tudi predsednik Sveta za zdrav
stvo LRS Niko Šilih. 

Po nakazanih smernicah bo Svet 
za zdravstvo pri O L O pripravil 
ustrezne predloge in j ih predložil 
odbornikom na eni prihodnjih sej. 

K A R E L M A K U C 

NESREĆE 

SMRTNA NESREČA 
Pretekli teden je usodno na

kl juč je terjalo smrt pridnega in 
vestnega us lužbenca Kmetijske 
zadruge v Kamniku, Maksa Z v i -
karta. Z zadružnim avtomobilom 
so peljali 2 toni umetnih gno
jil in nekaj divjega kostanja v 
Kamniško Bistrico. Ko je avto 
po kratkem postanku v Bistrici 
vozil proti Brsnikovu pod Mo
krico, je Z v i k a r t , ki je sedel 
zadaj, iz neznanega vzroka pa
del z vozila. Avto so t a k o j usta
vili, vendar je p o n e s r e č e n e c ž e 
i z d i h n i l . Zapustil je tri mla
doletne otroke. 

šport - spo r i - šport - spor i 
r ^ 

I Z B E R I T E N A J B O L J Š E Š P O R T N I K E 
G O R E N J S K E 

Letos uredništvo »Glasu Gorenjske« že tretjič 
razpisuje anketo » I Z B E R I T E N A J B O L J Š E 
Š P O R T N I K E G O R E N J S K E « . P r i anketi lahko 
sodelujejo vsi bralci »Glasu Gorenjske«, tri anke
tirance, k i se bodo s svojimi predlogi najbolj pri
bližali desetorici najboljših športnikov z Gorenjske 
(ki jih bo dala anketa), pa bo uredništvo nagradilo. 
P rva nagrada je 3.000 dinarjev, druga 2.000 in 
tretja 1.000 dinarjev. Razen tega je uredništvo pri
pravilo tudi prehodni pokal, ki ga bo odslej vsako 
leto prejel najboljši športnik Gorenjske ob prazno
vanju Dneva republike 29. novembra. Zato mo
rate svoj predlog desetorice najboljših športnikov 
z Gorenjske poslati na uredništvo »Glasu Gorenj-
kse« najkasneje do vključno 21. novembra tega 
leta. Uredništvo 

TRZNI PREGLED ob 

Kranj 
f l i o l 60—70 
k r m a r a kokosi . . . . . . . 35—40 
k o r u u 35—40 
proso 35 
ješprenj 65—79 
kaša 80 
koštan] 20 
paradižnik 40—50 
rebula 50—80 
česen 5—10 
sladko zelje 12—15 
salata endivlja 40—50 
rdeča pesa 20—30 
ovetača 50 
šp ina ta 20 
l i s ičke 30 
gobe 200 
korenček 25—3« 
petersilj 40 
koleraba 15 
jabolka 15—2t 
hrus te . . 30—35 
grozdje 40—80 
krompir 10—12 
sir 80—90 
smetana 250 
Jajca 20—24 
surovo maslo 400—500 
kislo zelje 40—50 
kisla repa 30 
redkev 20—30 
piščanci 250—350 

Kamnik 
60 
40 
45 
45 
70 
70 

30 
60—70 

160 
15—18 
50 
35 
50 
80—100 
30 

250 
50 
10 
30 
20 
20—40 

1° 
100 

24 
400—480 
40—50 

35 

S k . L o k a 

ZMAGA KROPAHJEV 
Preteklo soboto je bila v Kro

pi odigrana odbojkarska tekma 
zadnjega kola slovenske lige 
med d o m a č i m m o š t v o m in gosti LJUBNO: 25. in 26. oktobra W 

»STORZlC«, Kran j : 25. oktobra 
ob 16., 18. in 20. uri franc. barv. 
cinemaseope film »VRNIL SE 
BOM V K A N D ARO«, ob 22. u f i 

predpremiera sovj. barv. cinerna* 
scope filma »DON KIHOT«. 26. 
oktobra ob 9. uri matineja, P r e " 
miera jugosl. barv. filma » O n 

S C H W A R Z W A L D A DO ČRNEGA 
MORJA«, ob 10.30 uri amer. ! • ? 
»MODRI PAJCOLAN«, ob 13. uri 
sovj. barv. cinemaseope f i ' 1 * 
»DON KIHOT«, ob 15., 17. in » 
uri franc. barv. cinemaseope 
»VRNIL SE B O M V KANDARO«. 
ob 21. uri predpremiera italij®n* 
barv. cinemaseope filma 

»IZGUB
LJENI KONTINENT«. 

»TRIGLAV«, Prlmskovo: 25. okto
bra ob 19. uri premiera amer. 
filma »MODRI PAJCOLAN«, 26-
oktobra ob 16. in 19. uri amer-
barv. film »DOLINA OSVETE«. 

»SVOBODA«, Stražlšče: 25. okto
bra ob 18. in 20. uri amer. barv-
film »DOLINA OSVETE«, 26-
oktobra ob 15. in 19. uri amer-
film »DOLGO POTOVANJE«, ob 
17. uri pa amer. barv. film »D2l3-
BILI«. 

N A K L O : 25. oktobra ob 19. uri 
amer. barv. film »DŽUBlL'«; 
26. oktobra ob 16. in 19. url 
amer. film »MODRI PAJCO
LAN«. 

»KRVAVC«, Cerklje: 26. okto
bra ob 15.. 17. iti 19. uri a W * 
barv. film » INDIJANSKI BO" 
REC«. 

B L E D : 24. do 27. oktobra ju!* 0' 
slovan.-franc.-ital. film »G0' 
UBB'AH«. Predstave v pet** 
in ponedeljek ob 20. uri, v so
boto ob 17. in 20. uri, v ne
deljo pa ob 14., 16.. 18. in 2°-
uri ter ob 10. uri matineja-

RADOVLJICA: 24. do 26. okto
bra ameriški barvni zabaV1' 
film »DOŽIVLJAJI KAPETA
NA VAJTA« — v petek in sOj" 
boto ob 20. uri, v nedeljo 
15.30, 17.30 in 20. uri. 

iz Hoč. Domačin i so premagali 
H o č e s 3:0. čeprav so nastopili 
s pomlajenim m o š t v o m . 

PRVA ZMAGA ROKOMETAŠEV »SORA«, Skofja Loka: 24. dO 
IZ KROPE 

V tekmovanju Gorenjske ro 

hiški film »POSLEDNJA 
L J A« — v soboto ob 19.30 U** 
v nedeljo ob 16. in 18. uri. 

26-
oktobra amer. film » U P ° P ' 
NIK«. 

kometne podzvezr/ so po neki j »OBZORJE«, Že leznik i : 24. 

25—30 

60 

13 
40 
25 
40— 5̂0 
20 

130—150 
24 
50 

10—15 
25 
40 
10 
12 
15 
21 

40 
50 

300 

porazih Kroparji preteklo nede
ljo prvič zabeleži l i zmago. Z 
dokaj visokim rezultatom so 
premagali m o š t v o »Storžič« z 
Golnika, in sicer s 16:6. C. R. 

26. barv. oktobra am »r, 
»DOLINA NASILJA« — v M 

do 
nim 
tek 

in soboto ob 20. u r i , v nedel j 0 

ob 15., 19.30 u r i . 
ŽIRI: 25. in 26. oktobra j u j g j 

s lovanska drama »NI BI 
ZAMAN« — v soboto ob « ' 
u r i , v nedel jo ob 19.30 uri. 

25. in 

OKRAJNE STRELSKE T E K M E 
»PARTIZANA« 

Okrajna zveza »Partizan« za 
Gorenjsko bo v nedeljo, 26. okt. 
priredila v Naklem okrajno tek- DUPLICA pri Kamnku . - ] 0 

movanje č lanov d r u š t e v Parti- 26. oktobra amer. barvni l ' ^ 
zana v streljanju z zračno pu- »DVOBOJ V DŽUNGLI«- P r e

 v 

ško. Tekmovanje te vrste bo to- stave v soboto ob 19. u n . . 
krat izvedeno drugič . nedeljo pa ob 16. in 1" 

ŠOLSKI ODBOR 

Srednje t e h n i š k e tekstilne šo le v Kranju , 

r a z p i s u j e 

naslednja delovna mesta: 

1. mesto ekonomista za vodstvo komerciale in knji
govodskih poslov, 

2. mesto računovodje oziroma računovoclkinje , 
3. mesto administratorja. 
P l a č e po uredbi s položajnimi dodatki. Nastop službe 

takoj ali najpozneje 1. januarja 1939. , 
Pismene prošnje oddajte ravnateljstvu Srednje teh

n i š k e tekstilne šo le v Kranju, (Cesta Staneta Žagarja 3o. 
onstran kokrškega mostu). 

« 
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(MM ZBORI 
lili I/ POBUD 

Predsedniku Sveta Svobod in 
prosvetnih društev OLO Kranj 
Dušanu Bavdku smo zastavili 
vprašanje v zvezi z občnimi zbori 
naših prosvetnih društev. 

»Naša prosvetna društva so 
spet začela z delom, hkrati pa so 
stopila v obdobje, ko na letnih 
občnih zborih pregledujejo delo 
lanske sezone in postavljajo na
črte za smotrno delo v prihodnji 
sezoni. Kaj menite o uspešnosti 
teh občnih zborov?« 

»Bojim se, da bi bila moja oce
na občnih zborov, če bi jo posplo
šil, preuranjena in neobjektivna. 
Pravične še bomo lahko ocenili 
občne zbore tedaj, ko bo večina' 
prosvetnih društev to obveznost 
že opravila. Druga in ne zadnja 
Zapreka je v tem, da mnoga pro
svetna društva okrajnega Sveta 
Svobod in prosvetnih društev o 
svojih občnih zborih sploh ne ob
veščajo in končno, vseh občnih 
zborov se največkrat zaradi od
daljenosti društva ne morem ude
ležiti. Iz poročil in obiskov neka
terih občnih zborov sem si ustva
ril naslednjo sodbo .-poročila pred
sednikov Svobod in prosvetnih 
društev o delu v preteklem ob
dobju, so navadno zelo dobro se
stavljena. Nadrobno razčlenjajo 
delo posameznih sekcij, opremlje
na so s številkami, priznavajo in 
grajajo napake in pomanjkljivosti, 
ki so zavirale društvena hotenja. 
Nečesa pa pri teh zborih kljub 
vsem opozorilom močno pogre
šam: premalo je konkretnih na
črtov in pobud, ki bi obetali spra
viti društvena hotenja na boljša 
pota in ki bi dali našim prosvet
nim društvom pravo podobo, za 
katero se borimo že vsa leta po 
osvoboditvi. V mislih imam pred
vsem občni zbor DPD »Svoboda* 
Kranj center, kjer je bilo sicer 
precej leporečenja, žal, brez kon
kretnih pobud. — Na splošno bo
mo lahko ocenili občne zbore šele 
tedaj, ko bodo za nami.* 

»Ima okrajni SPD v načrtu 
kakšno posebno nalogo?* 

»Vsekakor. Člani Sveta bodo v 
prihodnjih dneh obiskovali pred
vsem tiste občine, kjer občinskih 
svetov SPD še ni in tiste občine, 
kjer ti sveti sicer obstajajo, vendar 
ne delujejo, kot bi to želeli. Od 
smotrnega dela teh občinskih sve
tov si namreč precej obetamo.* 

S. 

L E T O S P A N E P O Z A B I M O 

R E V I J E I G R A L S K I H 
S K U P I N V V E L E N J U ! 

Čeprav je do vsakoletne revije 
igralskih skupin Slovenije v Ve 
lenju več kot pol leta, ne bo od
več, če na kratko spregovorimo o 
naslednji revij i , k i bo predvidoma 
maja prihodnje leto. 

Ob zadnji revij i v Velenju smo 
sicer ugotovili , da po številu na
stopajočih igralskih skupin in po 
izboru dramske literature revija ni 
razočarala, manj razveseljiva pa 
je bila ugotovitev, da se festivala 
ni udeležila niti ena igralska sku
pina z Gorenjske. Če je bi la kva
liteta uprizoritev tista zapreka, k i 
j i niso b i l i naši amaterji kcy>, tedaj 
se še vedno vprašujemo, čemu se 
ni udeležilo revije Čufarjevo gle
dališče z Jesenic, k i mu kvalitetnih 
uprizoritev ne moremo oporekati. 
Ta vmesna misel naj služi kot 
spodbuda pred prihodnjo revijo v 
Velenju. 

In kaj obeta revija 1959? 

Nastopilo bo 8 do 10 slovenskih 
igralskih skupin, k i j ih bo dolo
čila žirija. Vse amaterske igralske 
skupine, k i žele konkurirati na re
v i j i v Velenju, naj prijavijo Zvezi 
Svobod in prosvetnih d ruš tev Slo
venije uprizoritve, k i s i j ih bo ži
rija ogledala in marca povabila 
najboljše skupine na revijo. 

Žirija bo pri svoji odločitvi upo
števala dela z napredno vsebino, 
predvsem iz povojne jugoslovanske 
in tuje dramatike. Meri lo žirije bo 
vsebinska in umetniška pomemb
nost dramskega dela ter kvaliteta 
uprizoritve. Ena in ista igralska 
skupina lahko konkurira z več 
uprizoritvami. 
Revija bo trajala približno teden 
dni. Igralske skupine, k i bodo na
stopale na revij i , bodo dva ali tri 
dni gostje v Velenju ter si bodo 
lahko ogledale nekatere predstave 
in prisostvovali razgovorom o 
uprizoritvah. 

N a predlog velenjske Svobode 
bo Zveza Svobod in prosvetnih' 
društev Slovenije skušala povabiti 
na revijo tudi eno izmed inozem
skih amaterskih skupin in vsaj eno 
amatersko igralsko skupino iz so
sednjih republik, po vsej verjetno
sti iz LR Hrvatske. 

Najbolje ocenjena igralska isku-«' 
pina se bo udeležila zveznega fe
stivala amaterskih igralskih sku
pin na Hvaru. Če bodo dopušča le 
možnosti in če se bodo prireditelji 
strinjali, tedaj bosta poslani na 
Hvar dve slovenski igralski sku
pini . 

Prve priprave na revijo v Vele
nju precej obetajo. Upajmo, da re
vija 1959 ne bo šla mimo gorenj
skih Svobod in prosvetnih d ruš tev 
tako kot lani . S. 

K O BI VSI F A N T J E S V E T A 
Ta francosko črno-beli film, 

k i na zanimiv in pr ivlačen na
čin pripoveduje, kako so ra
dioamaterji — raztreseni po 
vsem svetu — z nesebičnim' in 
požr tvovalnim sodelovanjem 
rešili č loveško življenje, je 
film tiste vrste, k i si j ih želi
mo čim več . N i samo humana 
povest o sodelovanju ljudi raz
ličnih narodov, ampak tudi 
grenka obtožba današnjega 
sveta, k i ima za toplo človeč
nost kaj malo smisla. 

Fi lma nikakor ne kaže zamu
diti , mm 

DZUBILI 
Zgodbe, k i pripovedujejo o 

živalih, so bile za filmske 
ustvarjalce že od nekdaj zelo 
pr iv lačne . Zato ni zgolj na
ključje , da je slabih in dobrih 
filmov, kjer nastopajo v glav
nih vlogah živali, kar precej. 

Tudi pod imenom »Džubili« se 
skriva tak film, nekakšen zmo-
dernizirani barvni western, k i 
mu navzlic nekaterim dobrim 
platem manjka do užitnosti 
brez oporekanj še marsikaj, 
predvsem*bolj domiselni vložki ; 
le-ti naj b i po mnenju scena
rista nasitili film z dinamiko in 
dramat ičnim porastom dogaja
nja. Gledalec se kljub temu, da 
film ni posebno dolg, ne more 
znebiti občutka, da je zgodba, 
predvsem brezuspešni lovsk i 
podvigi na dragocenega pobeg
lega konja, malce razvlečena. 
No , konec koncev so morali 
filmski realizator j i privesti tudi 
zaljubljena protagonista in po
beglega konja do obveznega 
happy-enda. Le za standardni 
poljub so to pot gledalci pri
kra jšani . — Najuspešnejš i sta 
igra konja in barvna pokrajin
ska fotografija. aa 

Arheološki ocHelek škofjeloškega muzeja na delu 

Ž E L E Z N A 
na G o d e š k i h 

D O B A 
dobravah 

Taka je gomila potem, ko jo arheologi odpro 

Kaže, da so 10-dnevna izkopava
nja a rheološke sekcije S A Z U v 
Lubniški jami nad Šk. Loko, kjer 
so naleteli na pomembne arheolo
ške najdbe iz mlajše kamene dobe, 
odprla novo stran arheološke kro
nike škofjeloškega muzeja. Lubni-
ška pobuda je sprožila novo ar
heološko akcijo na področju škof
je loškega muzeja; loti l se je nam
reč Godeških dobrav pri Skofji 
Lok i . 

Dne 2. oktobra je 4-članska eki
pa, k i jo vodi arheolog France Le-
ben, asistent arheološke sekcije 
S A Z U , začela z raziskavanjem gro
bišča, k i leži na gozdnem področju 
pri Retečah. Grobišče tvori okrog 
30 obsežnih gomil premera 8 do 
15 metrov in viš ine okrog 1,50 m. 

Grobišča ne gre jemati kot novo 

odkritje. Lokaliteta je bila znana 
že pred vojno. Tod je že poskusno 
izkopaval dr. Jože Rant, ustanovni 
član škofjeloškega muzeja. Takrat
na izkopavanja so dala nekaj le
pih bronastih zapestnic in več pri
merkov žarne keramike. Na pod
lagi teh izkopanin je bilo moč ugo
toviti, da sodi grobišče v železno 
dobo, nekako v 9. stoletju pred 
n. št. V bližini grobišča so b i l i tu
di najdeni dobro ohranjeni sledovi 
ravninske naselbine tamkajšnjega 
prebivalstva. Nobenega dvoma to
rej ni, da je grobišče pripadalo tej 
naselbini. 

Tokratna izkopavanja, čeprav so 
arheologi od njih precej obetali, 

niso izpolnila p r ičakovanj . V prvih 
dveh gomilah so našli fragmente 
slikane kultne keramike, kjer pre
vladuje rdeča barva. Dva keramič
na objekta bo moč restavrirati. 

Kljub temu, da so dosedanji re
zultati po kvantiteti zelo borni, je 
po drugi strani pomembnost naj
dene keramike bogato poplačala 
prizadevanja arheologov. Izkopa
vanja bodo te dni zakl jučena, spo
mladi pa se bodo arheologi znova 
lot i l i tega mnogo obetajočega gro
bišča. S. 

R e s n i č n a z g o d b a 
A N E F R A N K 

Te dni se je na straneh časopisov po svetu spet pojavilo ime 

A n e Frank. Ves svet se spominja ž idovskega dekleta, k i je umrlo 

med zadnjo vojno v nemškem taborišču — za njo pa je ostal droben 

zvezek, k i je kasneje dosegel svetovno slavo: »Dnevnik Ane Frank;'. 

M i n i l o je Štirinajst let, odkar je nemška policija v Holandij i 

odkr i la skr ival išče Frankove družine In vse, k i so b i l i v njem, 

odpeljala v taborišče. Dnevnik Ane Frank je dobro poznan tudi pri 

nas — zato objavljamo spomine Viktor ja Kuglerja, k i v Dnevniku 

nastopa pod imenom Kraler in k i je rodbino Frank skrival pri sebi 

dve leti . 

Toplega sončnega dne v juli ju 
leta 1942 je bilo, ko sem po stari 
•navadi odprl hišo Prinsengracht 
263 v Amsterdamu, v kateri sta 
bila pisarna in blagovno skladi
šče malega uvoznega podjetja za 
začimbe, k i sem ga vodi l za Oto
na Franka. 

Presenečen sem bi l , ko sem na
šel Otona Franka že v pisarni. 
»Met tvdstip is mi gekomen om 
hior onder te dukken.« (Zdaj je 
prišel čas, ko se moramo skriti), 
je rekel. 

Prejšnjega dne — tako mi je 
pripovedoval — .so prejeli uradno 
pisanje. Bilo je povelje za Mar-
9ot Frank, Anino šestnajs t le tno 
sestro, naj se javi na zbirališču 
Za odpravo v Nemčijo. Zdaj je 
Prišel dan, na katerega smo se 
Prav na tihem pripravljali več kot 
eno leto, medtem ko so se zanke 
nacistov vedno o/je zadrgovale 
°k rog zidov na Holandskem. 

Rodbina Frank je zbežala iz 
Nemčije leta 1933, ko je Hit ler ' 
Prevzel oblast. Oton Frank je ve
del, kaj to pomeni, ko so prega
njanja zidov po zasedbi začela 
tudi v Holandiji . Naš prvi ukrep 
Pa je b i l , da sva moj prijatelj in 
i*z na videz prevzela obe mali 

podjetji, k i sta bi l i laust Otona 
Franka. Obe podjetji, k i sta uva
žali prehrambene začimbe in pek-
tin za vkuhavanje, sta bi l i v stari, 
š t i r inadstropni hiši v bližini zna
menito Wqsterske cerkve, kjer je 
pokopan Rembrandt. V hiši je 
bila pisarna in skladišče. 

Hiša je bila zidana tako, da so 
bil i zadnji prostori zgornjih dveh 
nadstropij oddeljeni od glavnega 
poslopja s stopniščem, edini do
stop k tem prostorom pa pmo za
kr i l i s knjižno omaro, k i se je 
dala vrteti na osi. 

Domnevali smo, da morebitnih 
šumov in ropota, k i bi nastal v 
skrivališču, podnevi v dokaj 
glasni in živahni okolici nikakor 
ne bi mogli slišati. Štirje od 
Frankovih nameščencev so poznali 
plan. Razen njih pa so bi l i zapo
sleni v podjetju samo še trije de
lavci , k i o tajnem hišnem pre
delu niso ničesar vedeli. Večidel 
so imeli opraviti v pritličju in bi 
gotovo ne .slišali, kaj se dogaja. 
Leto in dan smo kopičili tam ži
vi la , posteljnino in najnujnejše 
pohiš tvo. Nakaznice za nadaljnja 
živila smo nameravali kupovati 
na črni borzi. 

Tistega jutra so se štirje Fran

k i zmuznili skozi skrivni vhod v 
skrival išče, k i j ih je imelo skri
vati več kot dve leti. Da ne b i 
vzbudili pozornosti, so oblekli to
liko oblek drugo vrh druge, ko
likor se je dalo in vzeli v roke 
samo majhne zavojčke. T i štirje 
Franki so bi l i gospod in gospa 
Frank in obe njuni hčerki , šest
najstletna Margot in trinajstletna 
Ana . 

Teden nato so prišle k njim še 
tri osebe: gospod in gospa van 
Daan s petnajstletnim sinom Pe
trom. Pozneje pa so odprli vrata 
še enkrat za begunca Alberta 
Dussela, zobozdravnika. Tako je 
bilo končno v skrival išču osem 
oseb. Samo enemu od njih je bi
lo namenjeno, da preživi vojno. 

Ana Frank je vzela s seboj v 
skr iva l i šče stvar, k i nas bo go
tovo vse preživela. — B i l je to 
dnevnik, k i ga je nekaj tednov 
prej prejela kot darilo za svoj 
trinajsti rojstni dan. 

Ane Frank ni lahko opisati, celo 
nekomu no, k i jo je tako dobro 
poznal, kot jaz. Bila je vesela — 
pa spet žalostna, bila je~ živahna 
— pa spet zamišljena, sama zase. 
Kakor je zapisala v svoj dnevnik, 
j i niso dal i zastonj pridevka: »Ma
li sveženj protislovij«. 

Njen nagajivi pridevek v šoli je 
bil »gospodična kvak-kvak-kvak« , 
ker je med poukom rada klepetala. 
Nekoč je morala za kazen pisati 
doma nalogo z naslovom »Klepe
tulja«, kmalu nato pa drugo: »Ne
ozdravljiva klepetulja«. Toda Ana 
je znala več kot klepetati. 

V našem načr tu je bilo tudi do
govorjeno, kako bomo zakri l i »iz
ginotje« rodbine Frank z namišlje
nimi sledmi, iz katerih naj bi se 
spoznalo, da so bežali iz dežele . 

Pismo, k i ga je pisal Oton Frank, 
je bilo oddano v obmejnem kraju. 
In nekaj tednov prej sem s svojo 
ženo obiskal Frankove ter večerjal 
pri njih. Upali smo, da bodo ljudje 
imeli večerjo za poslovilno pred 
odhodom Frankovih v tujino. 

V dneh njenega bivanja v taj
nem predelu hiše je Ana napisala 
razen svojega dnevnika še vrsto 
otroških zgodb. »Deklica s cvetli
cami«, »Pametni palček« i n »Med
ved, k i je odkri l svet«, je nekaj 
naslovov teh zgodb. Izdali so j ih 
po vojni na Nizozemskem pod 
skupnim imenom: »Weet Je Nog?« 
(Al i še veš?) 

Ana je nagovarjala svoj dnevnik 
vedno z »Ljuba Kitty« in v nekem 
zapisku, kmalu potem, ko se je 
vselila s svojo rodbino v skriva
lišče, je zapisala, da je sklenila, 
naj dnevnika nihče ne dobi v roke. 
Kako se je zmotilal 

Na straneh v karton vezane knji
žice je registrirala kar se da vest
no in občutlj ivo vse napetosti, 
obup, male radosti in trenutke 
strahu, k i j ih je preživl jala osmo
rica zaprtih ljudi. Pripovedovala je 
o svojih prepirčkih, o svojem pr
vem poljubu (od Petra van Daana, 
v katerega sta se zaljubili njena 
sestra in ona), o svojem dorašča-
nju. Ob svojem petnajstem rojst
nem dnevu, 13. junija 1944 izve 
»Ljuba Kitty«, kakšna darila je do
bila Ana , predvsem seveda tisto, 
k i ga je bi la najbolj vesela, knjigo 
»Maria Theresia«, pa še tri roglje 
polnomastnega s i r a . . . 

Dva meseca kasneje sem sedel 
ob polenajstih dopoldne v pisar
ni, ko so vstopili štirje policisti 
Trije so bi l i Holandci, četrti pa 
nemški podčastnik, k i jim je pove
ljeval. Nacist je bi l Avstrijec po 
imenu Silverthaler. 

»Kdo je lastnik te hiše?« je vpra
šal. 

Začel sem mu razlagati naslov 
lastnika skladišča. 

»Ne, ne!« je dejal. »To nas ne 
zanima. Kdo je tu odgovoren?« 

»Jaz,« sem moral priznati. 
»Dobro! Pojdite z nami, ogledati 

si hočemo še druge prostore!« 
(Nadaljevanje) 

Mestni muzej v Kranju po Tednu muzejev 

Bogata narodnopisna bera 
v letošnjem letu 

V avgustu se je odpravila sku
pina etnografov iz Mestnega mu
zeja v Gorje pri Bledu z nalogo, 
da prouči ljudsko življenje v tam
kajšnji okolici in zbere čimveč 
razstavnega gradiva, s katerim b i 
tudi nazorno prikazala svoje delo. 
14 dni potikanja po prikupnih va
sicah je dalo kar lepe rezultate. 
Izpraševanju o starem načinu go
spodarjenja, o planinski paši in 
njenih pravicah, o noši v prejš
njem stoletju, običajih, o starih 
receptih za domač jedilnik in slič
no, ni bilo ne konca ne kraja. Za
čudeni so ljudje zmajevali z gla
vami: kako neki se ta mladina za 
nuna še za takšno staro šaro, k i 
prihaja dandanes že v pozabo in 
ki je kar ni vredno pripovedovati. 
Zato smo najraje poiskali s tarejše 

Maroltov oče iz Podhoma 
pripoveduje 

.Judi, k i so bi l i počaščeni , če so 
lahko hval i l i »dobre stare čase« in 
so radi obujali spomine ter pri
povedovali o njih. M i pa smo prid
ne pisali, saj se pisana beseda dlje 
ohrani in tako marsikatera reč ne 
uide izgubi. Tudi stare hiše z lese
nimi hodniki in kamnitimi veznimi 
podboji, male lesene koče z lesenim 
stropom, »črne kuhne«, starinskej^ 
kašče, svisl i , različne kozolce itd.,— 

vse kar je še pristno domače, smo 
opisali in fotografirali. 

Kdo bi pozabil vse te prijazne 
ljudi, k i so si sredi dela vzeii 
čas, da b i nam ustregli. Kako je 
pripovedovala Gašper jeva mama o 
stari »ohceti«, ali Maverjeva M i 
na, k i je vedela toliko načinov za 
demače zdravljenje in poznala ne
štete zdravilnih zelišč; pa gosto
ljubni Zvaunikarjevi v Mevkušu, 
kjer smo se ob Pogačnikovi godbi 
naučil i precej starih napol pozab
ljenih plesov. Še in še bi lahko 
našteval i podobne doživljaje in 
opisovali svoje občutke, ko smo se 
zvečer vračal i trudni, a vendar 
zadovoljni, posebno, če smo imeli 
kolesa naložena z različnimi pred
meti. 

Po podstrešjih smo zbirali reči, 
k i so včasih služile za vsakdanjo 
rabo pri hiši in k i danes kažejo 
na prejšnjo dobo. Vel ikokrat smo 
izvedeli, da so vso »starino« pri 
pospravljanju zmetali proč, ali pa 
se jim ponekod ni zdelo vredno, 
da bi se menili zanjo. To ni prav. 
Zakaj ne bi lastniki stvari, k i so 
jih predniki spravili ali celo za
vrgl i , darovali muzeju, kjer b i 

•razstavljene koristile neštet im obi
skovalcem, predvsem pa mladini, 
k i se hodi v muzej tudi učit. 

Iz vsega nabranega gradiva je 
sedaj urejena razstava v zgornjih 
prostorih Mestnega muzeja v Kra 
nju. V treh sobah je nad 120 pred
metov in 55 fotografij, k i prikazu
jejo najrazličnejšo ljudsko dejav
nost. Pred nami se zvrstijo raz
lične posode iz konca prejšnjega 
stoletja, izdelane v Ljubnem in Ko
mendi. Nato precej lepo izrezlja
ne preslice, zibelka, različni deli 
noše, kuhinjske priprave idr. V o 
lovski vpregi »ižes-u« se pridru
žuje različno gospodarsko orodje, 
plug, brana, sani za samotežno 
vožnjo sena itd. 

' Zaradi vzgojnih in poučnih vred
not, k i jih je nudila razstava, si 
jo je v tednu muzejev ogledalo 

:precejšnje število obiskovalcev. 

E. R. 

/ 
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Š t e f k a n i n a j b o l j š a 
Naša Štefka bo šla š tudirat , tako 

lahko se uči,« večkra t s ponosom 
omeni njena mati, kadar pogovor 
s sosedami nanese na otroke. K o 
maj že čaka, da b i njena edinka 
končala gimnazijo in se vpisala na 
medicino. Na vratih v stanovanje 
že v id i na svet leči medenini vgra-
virano ime: dr. Štefanija Vrečar -
jeva. 

Štefka obiskuje zdaj šele sedmi 
razred osemletke. Res je nadarje
na, toda kar p reveč nervozna in v 
skrbeh za šolsko delo. V šoli j i ne 
gre več tako dobro kot prejšnja 
leta. Matemat ično nalogo je pihala 
slabo in tudi pri angleščini se j i je 
zataknilo. Ko je to povedala ma
teri, se je le-ta močno razburila n 
sledili so očitki, da se ne potrudi 
dovolj, sicer bi bi la lahko še ved
no med najboljšimi. Ma t i jo zaradi 
tega dan za dnem priganja k uče
nju, tako da hčerka prostega ča-,a 
skoraj nima. Štefka gre vsakokrat 
s strahom v šolo. O prejšnji sa
mozavesti ni več sledu. V šoli ga 
vedno kaj polomi. Mater ini očitki 
v njej samo še povečuje jo obču
tek negotovosti. 

»Ne vem, kaj je zadnje čase z 
vašo hčerko , skoraj v vseh pred
metih se je poslabšala,« je dejal 
razrednik Štefkini materi na rodi
teljskem sestanku. »Nervozna je in 
nič j i ne uspe,« je ugotavljal dalje. 

Ma t i mu je seveda zatrjevala, da 
se hčerka veliko uči, da jo ona 
nenehno vzpodbuja k delu in da 
»e more razumeti, da v šoli ne na
preduje temu primerno. 

Domov se je vrni la slabe volje. 
>Nisem si mislila, da mi boš delala 
tako sramoto,« je pozdravila hčer
ko. »Smrekarjeva in Mejačeva sta 
vihal i nos in se vpr ičo mene ba-
hali z uspehom njunih hčerk , jaz 
pa sem ostala brez besed. To sta 
mi privoščil i , da te niso imenovali 
med najboljšimi!« 

»Toda mama, kaj morem jaz za 
to Bolj ko se učim, bolj me je 
strah, da ne bom znala.« 

»Odslej se boš še več učila. O 
prijateljicah nočem nič slišati . Če 
se za šolo ne boš dovolj pripravila 
podnevi, boš delala še zvečer . Brez 
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truda se nič ne doseže , jaz pa 
hočem, da boš zdravnica. Ne bodo 
se mi smejale sosede, da imam 
.zabito' hčerko.« 

Takšni in podobni razgovori se 
med materjo in hčerko večkra t po-

Mat i jo priganja k učenju v dobri 
veri , da je tako prav za obe, ne 
zaveda pa se, da bo imelo njeno 
ravnanje za deklico lahko še hude 
posledice. V Štefki je s svojimi 
očitki že vzbudila manjvrednostni 

navijajo. In posledica: Štefka je iz .kompleks, zato se v šoli tako hitro 
dneva v dan bolj nervozna, ker ji 
skrbi uničujejo duševno zdravje. 

zmede in zaradi tega je tudi pre
občut l j iva. ey 

D e k l i š k a iopiea iz 
raznobarvnih ostankov 

Za 4- do 5-letno hčerko lahko 
spletemo toplo jopico iz ostankov 
živobarvne volne. Osnovna barva 
je siva, vzorec gladek. Barve me
njamo v naslednjem zaporedju: 
siva, zelena, bela, siva, bela, rde
ča, siva, rumena, bela, rdeča, bela, 
siva, rumena. Iz vsake spletemo. 
po dve vrsti. 

Za levi sprednji del nasnujemo 
62 pentelj s sivo volno in iglami 
š tev. 2 V2. Najprej napletemo 4 in 
pol centimetrov elas t ičnega vzorca. 
Nadaljujemo z iglami š tev. 3 z 
gladkim vbodom, sprednjih 12 zank 
pa pletemo elast ično s sivo volno. 
Za rokav začnemo snemati na v i 
šini 18 cm. Najprej 5, nato 3, 2 in 
1 zanko. Pri drugem odvzemu 
začnemo snemati za prednji izrez: 
na vsake 4 vrste pred elast ičnim 
robom popletemo po dve zanki 
skupaj 12 krat. N a 31 cm višine 
snamemo v treh presledkih 27 zank. 

Desno stran prednjega dela sple
temo simetrično, le da napravimo 
gumbnice 4 pentlje od roba. Prvo 
gumbnico napravimo 2 cm od spod
njega roba, ostale pa so med seboj 
oddaljene po 5 cm. 

Zadnji del začnemo z 90 zanka
mi. Pletemo s sivo volno in z igla
mi štev. 2 V2 najprej elast ični vzo
rec. Nadaljujemo gladki vzorec v 
pisanih barvah z iglami š tev. 3 in 
v prv i vrsti dodamo 10 zank. Na 
18 cm višine odvzamemo . za rokav 
postopoma i4, 3, 2 in 1 zanko. Ko 
spletemo 31 cm visoko, snamemo v 
treh zaporedjih 24 zank za vsako 
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lilll̂ imimillini 

/ d r 1 v i z o b k i - zw«lu<ra m » f e r i » 

Zdravi in lepi zobje so za otroka ma ranče in ostalo sadje, svež pa-
vel ika dragocenost. Na to bi mo- radižnik, peterši l j itd.) in živila, v 
rale misliti matere še pred roj
stvom. 

V času nosečnost i naj bi vsaka 
uživala hrano, k i vsebuje mnogo 
kalcija in fosforja (mleko, sir), v i 
tamina D (ribje olje, ribe; koristno 
je tudi sončenje) , vitamina C (po-

V I O D A 

Z A P I S A R N O ! 
Topla zimska obleka Iz debelej

šega volnenega blaga. Nekol iko 
odstopajoč ovratnik jo napravi še 
posebno mikavno. 

katerih sta A in B vitamin. 

Otroku posvečaj posebno pozor
nost tedaj, ko dobiva prve zobke. 
Ne pustite mu, da bi tlačil v usta 
razne trde predmete, ker si lahko 
poškoduje dlesni. Najbolje je, če 
mu ponudite rezino limone ali po
maranče s sladkorjem. 

Ko otroku zrastejo zobje, mu či
stimo usta s prekuhano krpico, na
močeno v raztopini vode in sode 
bikarbone. Po drugem letu starosti 
mu lahko umivamo zobe s ščetko. 
Tedaj ga že navajamo, da si j ih 
bo čistil sam. Kupimo mu majhno 
ščetko, kozarec in zobno pasto. 
Otrok se bo tega razveselil in se 
ne bo branil sam čistiti zob. 

Mlečni zobje radi gnijejo. Mne
nje, da teh ni treba zdraviti , je 
med ljudmi precej razšir jeno. Toda 
to je napačno. G n i l i zobki lahko 
povzročijo otroku velike neprijet
nosti. 

Ko je otrok ,star tri leta, ga pe
ljemo k zobozdravniku vsakih šest 
mesecev. Tako preprečimo večja 
obolenja in otroka navadimo na 
obiske pri zobozdravniku. 

Otrok bo ohranil zdrave zobe le, 
če ga bomo pravilno hranili . Pred
vsem je važno, da mu zvečer ne 
dajemo jedi, k i s svojim razpada
njem pospešuje gnitje. Namesto 
bonbonov in keksov mu ponudimo 
raje rezino jabolka. 

Obrnite se vselej na zobozdrav
nika, če opazite pri otroku nepra
vilno rast zob/ Kasneje, ko bo imel 
stalne zobe, bo že prepozno, od 6. 
do 9. leta pa se da marsikaj po
praviti . 

ramo, ostale pa zakl jučimo naen
krat. 

Za rokav nasnujemo 50 zank s 
sivo volno in iglami š tev. 2 %. Ko 
napravimo 5 cm elas t ičnega vzor
ca, nadaljujemo s pisano volno in 
iglami š tev. 3 ter v prvi vrsti do
damo 14 zank, na obeh straneh pa 
9 X po 1 na. vsaka 2 cm. Ko sple
temo 24 cm visoko, začnemo od
vzemati za okroglino 2 X 2 , 13 X 1. 
1 X 2 in 2 X 3 pentje. Potem za
ključimo še ostale. 

Vse dele moramo lepo zl ikat i , 
nato j ih seši jemo skupaj, pri čemer 
pazimo, da se črte ujemajo. 

JEDILNIK 
KOSILO 

Zdrobova juha, mesna omaka, 
krompirjevi žganci, kompot. 

Zdrobova juha: korenček, peter
šilj, čebula, zdrob (na osebo 1 žli
ca), paradižnik, sol, jajce. 

Na masti prepražimo nariban ko
renček in peterš i l j , dodamo čebulo 
in nato še zdrob. Pražimo toliko 
časa, da čebula in zdrob zarume-
nita, dodamo žlico paradižnikove 
mezge in zalijemo z vodo. Juho 
začinimo s soljo in zelenim petcr-
šiljem. Izboljšamo jo s stepenim 
jajcem. 

Mesna omaka: Na masti prepra
žimo čebulo, dodamo sesekljano 
meso, korenček in peterši l j ter po
krito dušimo, da se meso zmehča 
Dodamo na koščke zrezano slani
no, potresemo z moko in prepraži
mo. Pridenemo česen, paradižnik in 
papriko ter zalijemo z vodo. Nato 
začinimo s soljo, poprom lovorje-
vim listom in muškatn im oreščkom. 
Omaka naj počasi vre pol ure. 
Pred serviranjem jo zboljšamo še 
z žlico kisle smetane. 

Krompirjevi žganci: 1 kg krom
pirja, 25 dkg moke, sol, mast za 
praženje . 

Krompir skuhamo, olupimo in 
pre t lač imo. Toplemu rahlo prime
šamo sol in moko. Zgance damo 
na vročo mast in j ih rumeno ope
čemo. 

VEČERJA 
Rižev narastek, mleko ali kakao. 
Rižev narastek: 25 dkg riža, 1 l i 

ter mleka, sol, 10 dkg maščoba, 
8 dkg sladkorja, limonina lupina, 
4 jajca. 

V2 kg jabolk, 10 dkg sladkorja, 
cimet (rozine). 

Riž skuhamo na mleku, da je na 
pol mehak, nato ga ohladimo. M a 
ščobo, sladkor in rumenjake pe
nasto umešamo, dodamo limonino 
lupino, ohlajen riž in beljakov 
sneg. Vse skupaj rahlo premešamo 
in damo polovico zmesi v dobro 
namazan pekač ali skledo za na-
rastke. Potresemo z naribanimi ja
bolki , sladkorjem in cimetom (ro
zine) in prelijemo še z drugo po
lovico. V ne prevroči pečici ru
meno zapečemo in serviramo toplo 
aH ohlajeno. 

o r e n jt 
A Za spremembo se nameravam 
prilepiti na pete tudi tistim (ne 
vsem), k i morajo skrbeti za pro-
svetljevanje širokih množic. 

Okrajni Svet Svobod in prosvet
nih druš tev je nekako pred mese
cem priredil za svoje člane, pa tu
di za člane občinskih Svetov Svo
bod in prosvetnih d ruš tev , sedem-
tedenski seminar, na katerem naj 
bi se slušatelj i seznanili z naloga
mi in delom, k i ga bodo morali 
poslej opravljati. Seminar se je 
začel z zadovoljivo udeležbo, saj 
so snov tolmačili vidnejši politič
ni in kulturni delavci iz Ljubljane. 
Kot rečeno, spoče tka je b i l obisk 
teh predavanj zadovoljiv, kasneje 
pa je začelo število s lušatel jev na
glo upadati. Seminar bi moralo 
obiskovati približno 60 slušatel jev, 
vendar se je število skrčilo na 40 
in manj. To je bi la prva žalostna 
ugotovitev. Še bolj žalostno je pa 
to, da so najmarl j ivejš i tisti slu
šatelji , k i se morajo vozit i v Kranj 
z vlakom in z avtobusi. Kaj pa ne
kateri člani okrajnega Sveta Svo
bod in Sveta Svobod ObLO Kranj, 
k i prebivajo v Kranju? Le-ti so 
med obiskovalci seminarja vedno 
v manjšini . Razmišljal sem o stva

ri, pa sem prišel do zakl jučka, da 
so ti Kranjčani vse učenost i ku l -
turno-prosvetnega dela pojedli z 
veliko žlico. 
A Menda ne bo prehude zamere, 
če bom postregel prodajalni čev
ljev »Peko« v Prešernovi u l ic i v 
Kranju s skromnim nasvetom. — 
Ne bo napak, če bo prodajalka v 
prihodnje, preden bo zavila kupcu 
čevlje, dobro pogledala, če sta oba 
čevlja istih š tevi lk. Pred dnevi se 
je namreč zgodila tale nerodnost. 
— Neka ženska je v omenjeni tr
govini kupila čevlje. Vsa vesela 
je prihitela domov, dvakrat veseia 
zato, ker bo odšla v novih čevljih 
na dopust. Toda joj! Potem ko je 
čevlje doma pomerila, je pri prvih 
korakih opazila, da je en čevelj 
precej ohlapen; za š tevi lko veči i 
od drugega. In rezultat tega naku
pa? Uboga ženska, k i se je tako 
veselila dopusta v novih čevljih, 
je odšla na letovanje v starih ob
nošenih škarpih . 
A Je že tako na svetu! Vsaka 
stvar naj služi svojemu namenu. 
Pes — čuvaj naj straži hišo in kar
ko l i že, lovski pes naj goni divjad 

»ČUDOVIT VZGLED«, prej ob poti, ki pelje v Zalog. 
Cerkljani upravičeno negodujejo 

lovcu pred cev, razni pinči in osta
la pasja svojat, , k i ne opravlja 
kakšnih posebnih funkcij, pa naj 
poležava po blazinah in primernih 
mestih. Čemu to razmišljanje? Ka
ko ne bi razmišljal , ko me je pa v 
ponedeljek, 20. oktobra popoldne 
napadla nekakšna pasja mrha. Nič 
hudega sluteč sem se pripeljal z 
mopedom mimo Doma predilnice v 
Tržiču. Pes se je zakadil skozi vra
ta in ni dosti manjkalo, pa bi me 
bi l ugriznil in za nameček še podrl. 
Sicer se je ta napad precej ne
rodno končal za napadalca, kajti 
za menoj vozeči mopedist ga je 
kratko in malo povozil . Sicer ne 
do smrti, vendar dovolj , da bo 
menda pasjo mrho enkrat za vse
lej minulo hlastati po mopedistib 
in drugih državl janih, k i se neko
liko hitreje premikajo po naših 
cestah kot navadni zemljani. 
A Z mopedom sem dan kasneje 
vseeno telebnil. Ko sem zapeljal 
preko mostu, k i vodi čez Poljan
sko Soro v Škofji Lok i , sem po 
nesrečnem nakl jučju zapeljal v 
tisto globoko jamo ob vstopu na 
most, k i jo Škofjeločani prav go
tovo poznajo. Saj ni bilo konec 
koncev nič posebnega. Sunek je 
bil pa vseeno dovolj močan, da 
me je zaneslo s ceste. Menda bi 
nekaj prgišč asfalta popolnoma za
doščalo , da luknja sredi cestišča 
ne bi več stregla po življenju. 

Vas pozdravlja 

Vaš Bodičarl 

ki ga k sreči le malokdo še posne
ma. Sliki prikazujeta gnojno »ja« 
mo« Kmetijskega posestva v Cerk
ljah, iz katere je gnojnica spelja
la svojo strugo čez dvorišče in na-

in se vprašujejo, koliko časa bo 
še, tako. Nerazumljivo pa je, da 
so doslej njihove pravilne pripom
be vedno naletele na gluha ušesa. 

ŠE VEDNO SE NAJDEJO 
PREKUPČEVALCI 

Da se ljudje na podeželju U 
vedno dajo lahkomiselno goljufat* 
na račun raznih prekupčevalcev, 
ki jim pošteno delo ni najbolj pri 
srcu, nam dokazujejo zadnji pri
meri, ko se je po okoliških vaseh 
Kranja v preteklih dneh pojavljal 
-nek nepoznan, že prileten moški 
in prodajal tablete proti gnitju 
zob za otroke. Za zavojček tablet 
je zahteval 100 din, v resnici pa 
stanejo 36 din in jih je moč kupiti 
po mili volji v neomejenih koli
činah v vseh lekarnah in pri or
ganizacijah RK. Ta prekupčeva
lec je dvignil ceno za več^ kot 
100 % in na račun nepoučeni 
ljudi zaslužil lepe denarce. Ljudje 
so še vedno vajeni raznih pre
kupčevalcev, misliš, da je nnhovo 
blago boljše in cenejše. Včasih 
je tudi res cenejše, vendar se je 
treba zavedati, da tako blago rtt 
vedno iz poštenih rok in da lahko 
izvira tudi iz tatvin. 

-an 

Sedma točka Odredbe o cest
nem prometu v LR Sloveniji pra
vi: »Kdor je v vinjenem stanju, 
ne sme opravljati vprežnih vozil 
in se tudi ne sme voziti s kolesom. 

po cesti III. reda proti Podreči na 
Sorskem polju. Njegova vožnja ni 
vzbujala posebnega zaupanja. 
Močno ga je zanašalo z enega ro
ba ceste na drugega. Nič čudnega. 

Kršilec 7. točke te Odredbe more Malo pred tem je zapustil gostil

no. Na tako kratki razdalji vo
zila ni bilo moč ustaviti. Nesreča 
je bila neizbežna. Kolo je zade
lo ob ležečega kolesarja in ga po
tiskalo več metrov pred seboj. r » 
udarcu je utrpel na srečo le lazi* 
poškodbe na glavi. Le poledeneli 
cesti se ima ponesrečeni zahvalil 
da ni šlo kolo avtobusa čezenj-

Naša. slika prikazuje mesto ne
sreče potem, ko so ponesrečenca 
odpeljali v bolnišnico. 

Opisani primer ponovno svari 
pred uživanjem alkohola, ki le 

povzročil že nešteto težkih, nered
ko smrtnih prometnih nesreč. Tttd* 
prometna kronika ni pos***1? 
spodbudna. Prometni oddele 
TNZ Kranj je samo v letošnje"^ 
prvem polletju zabeležil 34 Pr0' 
metnih nesreč, ki jim je kttrnova 
alkohol. Res žalostna bilanca! 

biti kaznovan v upravno-ka/.cn-
skem postopku z denarno kaznijo 
do 10.000 dinarjev.« Uradni list 
LRS 31155.) 

Vrhnji odstavek skoraj ne po
trebuje komentarja. In vendar ne 
bo odveč, če si pobliže ogledamo 
primer kolesarja, ki ni upošteval 
tega dobronamernega svarila. 

V poznih večernih urah 1. fe
bruarja letos se je peljal kolesar 

no. Morda bi srečno prispel do
mov, če cestišče ne bi bih pole
denelo. Tako pa ga je spodneslo 
in obležal je sredi ceste. Ta padec 
še ne bi bil posebno tragičen, ko 
ne bi ob tričetrt na deset pripe
ljal avtobus. Zaradi goste megle 
šofer na cesti ležečega kolesarja 
ni pravočasno opazil. Ko je pri
peljal v neposredno bližino, ne
kako na 5 metrov, je bilo prepoz-

Ne bilo b i napak, če bi voW»*j 
vprežnih in motornih vozil ter »° 
lesarji upošteval i zgornji proiiietn 
znak, čeprav ga nI na naših c e 

stah. 
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Pred knncjrpsom telesne kulture 

lesna vzgoja v š o l a h - je in ni! 
Pouk telesne vzgoje v mnogočem neiačrten - Pereče vprašanje: pomanjkanje felesno-
vzgojnih učiteljev - Mladina nima zadostne šporfira-kulfume vzgoje - Posledice slabe vzgoje 
so fizični izpadi tekmovalcev na športnih prireditvah in nekulturno navijanje gledalcev 

Vprašanje telesne vzgoje v šolah nas spremlja že 
vrsto let. Prav tako že dlje ugotavljamo, da so šolski 
učni načrti v odnosu do telesne vzgoje zelo ozki . Vse 
več je primerov nešportnega ponašanja šoloobvezne mla
dine. Upravičeno se vprašujemo: »Kaj je s telesno vzgojo 
v šolah?« Telesna vzgoja, k i jo predvidevajo učni načrt i , 
je marsikje le na papirju; da bi zadostili predpisom, ima 
tudi v urnikih svoj prostorček; prakt ično pa lahko tr
dimo, da telesne vzgoje, predvsem tiste vzgoje, k i naj bi 
vzgojila slehernega mladega človeka tudi s te plati, v 
naših šolah ni . 

Premalo igrišč 
in telovadnic -

opravičilo ? 
Že nekaj let zakl jučujemo: na- v e č ^ e u s P e h e ' k o t s m o J i h ? V s e 

to pomanjkanje ni resna ovira. 
Vendar: al i smo imeli in imamo 
možnost i , da b i na telesno vzgoj
nem področju kljub temu dosegli 

Predek telesne vzgoje ovira po
manjkanje igrišč, telovadnic in re-

kakor bi j ih lahko. Časa za to je 
bilo precej, le neizkoriščen je 

kvizitov. Napak bi bilo trditi, da ostal! 

LEPO SONČNO V R E M E je bilo. 
Razredi ene izmed kranjskih osem
letk so imeli drug za drugim te
lesno vzgojo na prostem, na šport
nem igrišču. Vsem je ura telesne 
vzgoje minila brez vzgoje in pri
bližno enako, čeprav je »poučeval« 
učitelj — strokovnjak. »Pouk« se 
je začel z deset minutno zamudo. 
V tem času so se otroci po mil i 
vol j i prerivali in podili s kolesi po 
igrišču. Potem je prišel učitel j in 
j ih postrojil. Di jaki so skupno tekli 
približno 200 m, nato pa po dva in 
dva še 60 m. Start je učitelj ob
razložil v nekaj sekundah. In 
končno igra z žogo (ali pa otroške 
igrice brez žoge) brez uči te l jevega 
nadzorstva. Otroci so se podil i za 
žogo, se kregali, zmerjali, preriva
l i — učitelj pa je bral časopis. 11 
minut pred koncem je učitelj glas

no zavpi l »Mirno! Voljno!« in te-
lesnovzgojne ure je bilo konec. 

Komentar je odveč! 

OBISKALI S M O O S E M L E T K O v 
bližini Kranja, katere ravnatelj 
nam je o telesni vzgoji na njihovi 
šoli povedal takole: »Z osnova
njem osemletke smo začeli tudi z 
rednim poukom telesne vzgoje. 
(Tedaj je namreč učni načr t prvič 
izenačil pomen telesne vzgoje z 
ostalimi predmeti — ep. uredn.) 
Predmetnega učitel ja še danes ni
mamo. Pomagamo si s profesor
jem, k i je še danes aktiven šport
nik. Z njegovo pomočjo smo v 
glavnem rešili vprašanje telesne 
vzgoje v višjih razredih. O telesni 
vzgoji v nižjih razredih pa skoraj 
ne moremo govoriti . N o v i pedago
gi, k i so komaj prišli iz uči te l jske 
šole, nimajo zadostnega znanja o 
telesni vzgoji in si z njimi doslej 
ne moremo pomagati. Kljub temu 
pa moram reči, da je dosežen v te
lesni vzgoji že precejšen napredek 
in da je med kmečko mladino za 
ta predmet precejšnje zanimanje.« 

Športni dnevi so se 
spremenili v izlete 

ŠPORTNI D N E V I so vsekakor 
vel ika pridobitev šolskih učnih na
črtov. Zal pa so b i l i doslej v ve
čini primerov le izguba časa in so 
se iz jalovi l i v šolske izlete! N i 
čuda, da so se zato starši že Več
krat spraševal i , zakaj sploh so 
športni dnevi. To predvsem še, ko 
j im otroci povedo, da so b i l i na 
tem ali onem vrhu, v tej al i oni 
koči, da so prišli domov sami, »to-
varišica« aH »tovariš« pa je z osta
l imi učitelj i ostal v koči. S takš
nimi športnimi dnevi izgubljamo 
dragoceni čas. Za šolske izlete so 
predvideni posebni dnevi! 

R A Z G O V A R J A L I S M O še z d i 
rektorjem dveh strokovnih šol v 
Kranju. Prvi je šele kratek čas na 
šoli in pravi takole: »O telesni 
vzgoji smo doslej še premalo raz
mišljali. Nimamo strokovnjakov. 
Priznati moram, da telesna vzgoja 
na naši šoli ne zadovoljuje. Pre
davatelj vzame žogo, gre z di jaki 
— kam, niti ne morem trditi, ker ne 
vem — in ko je telesnovzgojne ura 
konec, pridejo spet v razred.« 

Drugi pa nam je povedal takole: 
»Telovadnice nimamo, pa tudi v 
načrt ih ni predvidena. Zato ima
mo telesno vzgojo v lepih dnevih 
na prostem, sicer pa v razredu. 
Dijaki lahko gojijo razne športne 
panoge: nogomet, odbojko, roko
met in druge. Telesnovzgojne ure, 
k i j ih predpisuje šolski načrt , pa 
imamo bolj al i manj zato, da za
dostimo predpisom. Zato imamo 
vse telesnovzgojne ure zadnje ure 
in vprašanje je, če dijakom kaj 
koristijo. M i s l i l i pa smo že na 
uvedbo jutranje gimnastike za vso 
šolo pred pr iče tkom pouka.« 

Kakšni so rezultati 
takšne vzgoje 

Vse več je nešpor tn ih izgredov 
na igriščih. Disciplinske komisije 
športnih organizacij imajo vse več 
dela. Zadnje tedne skoraj ni dne
va, da ne bi brali v časopisih, da 
so kaznovani ti in ti športniki . V 
večini primerov gre za mlade lju
di — šoloobvezno mladino. 

V nedeljo 19. oktobra sta igrali 
prvenstveno tekmo rokometni 
moštvi dveh strokovnih šol iz 
Kranja. Med gledalci je bilo naj
več dijakov obeh šol. Najprej so 
odpovedali živci dijaku prve šole 
(ker je druga vodila) in je boksnil 
sodnika v obraz po vseh »kavboj-
skih zakonih«; ko se je rezultat 
spremenil, je »zavrela kri« tekmo
valcu druge šole. Tudi ta je poka-

r Nadaljnja krepitev gostinstva in turizma - gtavna naloga blejske občine 

Najbo l j š a povojna sezona 
S posvetovanja, ki ga je sklicala SZDL na Bledu -
Pomanjkanje skladišča s hladilnimi napravami-Slabosti 
v irgovini z mesnimi izdelki ter s sadjem in zelenjavo 

O rezultatih in pomanjkljivostih letošnje turistične sezone na 
Bledu v zadnjem času veliko razpravljajo. Turizem, gostinstvo, ko
munalna ureditev Bleda in okolice, Grajsko kopališče, kanalizacija, 
vodovod — so problemi, k i so tesno povezani z nadaljnjim razvo
jem blejskega turizma ter z gospodarskim programom občine Bled, 
zato skoraj ne mine seja ali posvetovanje, da tudi o teh vprašanjih 
ne bi razpravljali. 

Posvetovanje, k i ga je sklicala S Z D L občine Bled, bo vzlic ne 
posebno dobri udeležbi, marsikaj prispevalo k zboljšanju turistične, 
gostinske dejavnosti in preskrbe gostov med sezono, saj so navzoči 
gostinski in turistični delavci opozorili na vrsto pomanjkljivosti, k i 
so se pojavljale med sezono. Posvetovanje je vodil predsednik ob-
občinskega odbora S Z D L France Dijak. O stanju turizma ter o na
daljnjih nalogah, o nepravilnostih, k i jih je bilo med sezono moč 
ugotoviti, pa o ukrepih za zboljšanje, je izčrpno poročal tovariš 
Janez Strgar. 

Občinski odbor SZDL je med trgovski
mi in gostinskimi podjetji ter turističnimi 
Potovalnimi uradi Izvedel anketo, k i je 
Pokazala, da je bila letošnja sezona naj
boljša po vojni. Na letošnjo bogato tu
ristično sezono je vplivala vrsta različnih 
okoliščin in ukrepov: dokaj obsežnejše 
Propagandne akcije naših turističnih pred
stavniš tev v tujini in v raznih predelih 
Jugoslavije, izdatna pomoč Turis t ične 
Zveze Jugoslavije, Slovenije in Gorenjske 
turist ične podzvoze ter okrajne Gostinske 
zbornice, olajšave s potnimi l is t i , aktiv-
n ost domačih potovalnih agencij, dokaj 
s olidne in dostopne cene, popusti za do
mače goste, izboljšave in modernizacija 
Prenoči tvenih kapacitet, gostinskih in tr
govskih obratov, peslro kulturno in za
bavno življenje in nazadnje še dokaj 
ugodno vreme. 

Obisk gostov v letošnji sezoni v pri
merjavi s prejšnjimi leti je naslednji: 

Leto 
1955 
1956 
1957 
1858 

gost je 
40.878 
30.071 
34.045 
41.441 

noči tve 
150.809 
103.312 
124.332 
167.828 

domači 
18.803 
13.977 
20.967 
22.903 

tuji 
22.075 
16.094 
13.078 
18.538 

Iz zgornjega lahko razberemo, da se je 
število domačih gostov že v lanskem le
tu v primerjavi z 1956 močno dvignilo, 
medtem pa število tujih obiskovalcev niti 
letos ni doseglo stanja iz leta 1955, am
pak je celo za 3.537 gostov manjše . .— 
Razmerje med domačimi in tujimi gosti 
je 56 : 44 %. — Turist ična sezona se je 
letos pričela zelo zgodaj. Lani so v maju 
zabeležili 8.850 nočitev, letos pa 16.430. 
Junija je bflo nočitev v lanskem letu 
16.780, letos 24.785.' Višek je dosegla se
zona v juli ju in avgustu. Na dan 12. av
gusta so zabeležili najvišje stanje gostov 
v sezoni — 2.384. To je pravzaprav naj
višji dnevni obisk po vojni. Tudi povpreč
na doba bivanja na Bledu se je letos po
daljšala in znaša 4 dni na gosta. 

Kljub uspešnemu izidu sezone so se po
javljale tudi pomanjkljivosti. Cjloboko v 
sezono so se zavlekla adapcijska dela v 
pritličju hotela Trst in Park hotela. Po
manjkanje kvalif. gostin. kadra je bilo 
tudi letos še zelo pereče . Morda se bo 
stanje v prihodnjih letih izboljšalo, saj 
so gostinska podjetja že letos vzela v uk 
23 vajencev. Poleg tega pa bo v prvi po

lovic i januarja pričela s poukom štiri-
mesečna gostinska šola. Očitno je bilo 
letos pomanjkanje pristnih domačih jedil 
in osvežujočih pi jač. Trgovina je bi la 
slabo preskrbljena z mesnimi izdelki ter 
s sadjem in zelenjavo. Pomanjkanje pri
mernega skladišča s hladilnimi naprava
mi je čedalje bolj akutno in tudi novo
zgrajena zadružna skladišča na Rečici ne 
bodo mogla rešiti tega problema. 

Kakor letos so tudi za prihodnje pred
videna izdatna investicijska sredstva za 
gostinstvo in turizem. Za povečanje ka
pacitet, za ureditev restavracij in kuhinj, 
vrtov, za nabavo opreme itd. bodo hoteli 
dobili 72 milijonov dinarjev in pol poso

j i la . Za dokončno ureditev gradu, za žič
nico, za modernizacijo ceste Bled—Ribno 
in Fortuna Vintgar, za tržnico, za razsvet
ljavo na javnih mestih itd. pa je name
njeno 120 milijonov dinarjev in pol. Sku
paj za gostinstvo in turizem potemtakem 
193 milijonov dinarjev. 

V razpravi je bila med drugim izrečena 
misel, da bo spričo velikega obsega grad
benih del investicijski program težko iz
vesti, ker Gradbeno podjetje in domači 
obrtniki ne bodo kos vsem delom. Zato 
se spet lahko zgodi, da se bodo obnovit
vena dela p reveč zavlekla. — Vse pozor
nosti je vreden predlog, da bi bilo po
trebno za glavno sezono, zlasti pa v času 
večjih prireditev, zagotoviti določeno šte
vilo rezervnega trgovskega in gostinskega 
strežnega osebja. Prav tako bi bilo nujno 
nabaviti potujoče stojnice, saj je veliko 
raznih prireditev med sezono v okol ic i 
Bleda: v Zaki , na Straži, v kopal išču itd. 
Z rednim trgovskim in gostinskim oseb
jem večjih strežb v času prireditev ni 
mogoče izvesti, saj ga še za trgovine s 
celodnevnim obratovanjem ni dovolj .] , b. 

Jesenski motiv z Bleda: RIBICI OB JEZERU 

zal pomanjkanje telesne vzgoje ter 
športne kulture in kar »po zidar
sko« pripeljal zaušnico sodniku. 

Razsoden človek bo povsem 
upravičeno obsojal tudi telesno 
vzgojo v šolah in ne le športna 
druš tva . Upravičeno zato, ker je 
preveč dokazov o zanemarjanju 
telesne vzgoje v šolah. Kljub vse
mu vendar ne moremo opravičit i 
šol, k i ne dajejo dijakom tudi v 
telesni vzgoji tiste splošne moralne 
in kulturne vzgoje, kot jo dajejo 
v drugih predmetih — seveda v 
odgovarjajočih oblikah. 

O tem vprašanju smo govoril i 
tudi z načelnikom oddelka za šol
stvo okraja Kranj, Jožetom Var-
lom. Povedal nam je: 

»Pomanjkanje strokovnih moči za 
telesno vzgojo na naših šolah ni 
pereče samo v kranjskem okraju, 
temveč pri nas nasploh. Ure teles
ne vzgoje vodijo na Gorenjskem 
v mnogih primerih razredniki, ker 
ni drugega izhoda. Vsekakor pa 
telesno vzgojo še vedno zapostav
ljamo, čeprav bi morala biti ena
kovredna ostalim predmetom. Te
lesno vzgojo poučujemo še vedno 
nesistematično tudi v primerih, če 
šola ima predmetnega učitelja za 
telesno vzgojo. Skoraj vsi pred
metni učitelji so navdušeni za eno 
ali drugo vrsto športa, zato imamo 
primere, ko so šole poznane le po 
nekaterih športnih panogah: od
bojki, košarki, rokometu. Vsekakor 
doslej nismo zadostno izkoristili 
šolskih ur telesne vzgoje za sploš
no kulturno in športno vzgojo mla
dine. Prepričan pa sem, da bo 
kongres telesne kulture, ki bo v 
začeiku prihodnjega meseca v Beo
gradu, temeljito pregledal vrzel i 
telesne vzgoje v šolah in sprejel 
načela, po katerih bomo v prihod
nje kljub številnim oviram telesno 
vzgojo v šoli postavili na tisto ra
ven, na kateri bi že morala biti.« 

Bogdan Fajon 



l\m\l\ zapiski 
Največji radioteleskop 

v Sovjetski zvezi 

Za jame so se zanimali že stari rodovi. 
Arnešovo luknjo in Zijalko pri Dupljah 
omenja že Valvasor, k i od tega tudi iz
vaja ime Duplje. Več o jamah v Udnem 
borš tu je pisal Ivan Vrhovnik v zgodo
vinah nakeljske, dupljanske in goriške 
fare. Knjiga je izšla leta 1885 in takrat 
je bilo znanje o našem podzemeljskem 
svetu še zelo pomanjkljivo, zvezano z 
raznimi bajkami in pravljicami. 

O Arnešovi luknji smo v Glasu Gorenj
ske že pisali . Poglejmo, kaj pravi o njej 
in o bližnji Z i j a lk i Vrhovnik : 

»Mali podmol Zi ja lka spušča s stropa 
mrzel studenec, o njem govore t da ima 
zdravilno moč. Večja je luknja v Voglu 
(Arnešova luknjal). Mehka trata, s enčna 
te jelke, ljubko žuboreč potoček te vabijo 
ondi v prijetno zatišje. Vzpni se navkre
ber in pred teboj se razširi 20 korakov 
dolga in 17 korakov široka skalnata dvo
rana. Obočna skala je 3 metre od tal. Po
lagoma se niža, iz tesne odprtine, k i ko
nec pomola seza, Bog ve, kako da leč v 
zemeljski drob, vre močan studenec, k i 
pada z roba Luknje 4 m globoko. Z dru
gimi studenci vred, katerih je tu obilo, je 
napajal nekdaj pod Luknjo ležeča grajska 

ribnika, k i sta zdaj suha. Starci pomnijo, 
da je bi l ta podmol vel iko večji . Slapič 
se čedal je bolj pomika nazaj proti izvir
ku. Poprej se je hodilo v Luknjo z desne 
strani, od spodaj pa ,si lahko obhodil vo
dopad, ne da bi se bi l zmočil. Skala za 
skalo se odvezuje. To spreminja lice me
stu. Valvazor na teh krajih omenja luknje 
in pripoveduje, da so se okoličani pred 
Turki vanje skr ival i . Pri Boltarju v Sp. 
Dupljah kažejo vrata železnega kova. Z 
njimi so baje zapirali vhod v Luknji , ka
dar so prilomastili Turk i . Tudi pred Pe-
soglavom, k i je b i l pol človek pol psa, 
so pribežali v to skr ival išče . Pesoglav pa 
za njimi. Plezal je gori po srobotu, odre-
žejo ga. Pesoglav pade in se ubije. Tako 
pravljica. Poslednjič je dajala Luknja za
vetje Dupljancem v Francoskih vojskah. 
Karkol i so mogli, so pospravili vanjo.« 

Iz spisa vidimo, da je Vrhovnik poznal 
samo začetni del jame. Suha grajska rib
nika pod Luknjo sta še danes dobro vidna. 

Nekaj jam je tudi na pobočjih Udnega 
borš ta pri Letencah. Dvema pravijo V e 
l i k i in M a l i pekel. Vendar se je kamenje 
pri vhodu tako posulo, da je vhod vanje 
zdaj zaprt. Vrhovnik pravi o tem takole: 

M o d r i p a j č o l a n 

V E S N A ] 
. P U M j 

Ljubitelji sedme umetnosti na Gorenjskem se bodo te dni srečali z ameriškim 
filmom Modri pajčolan. Zaradi nespornih kvalitet po umetniški in tehnični plati 
sodi film med najboljša dela filmske ustvarjalnosti, ki smo Jih gledali v zadnjem 
letu. FIlm je posvečen vsem tistim, ki , posvetijo svoje življenje vzroji tujih 
otrok in vsem tistim ženskam, ki imajo materinsko srce za otroke, ki niso njiho
ve krvi. — Film je zrežiral Curtls Bernhardt, v glavnih vlogah pa nastopajo: 
Jane Wyman, Charles Laugton in Joan Btondell. Distribucija: Vesna film —• 
Ljubljana. 

»Vojvodinemu borštu zeva bok na mno
gih krajih. Ob Letencah na jugozapadu se 
je odpiral .svoje dni prostrani podmol »V 
Vel ikem peklu«. Govore, da se je šlo da
leč notri v podzemeljske temnice ter da 
je v zvezi z zadražko jamo. Skale pa so 
zbobnele nizdol in zaklenile »Pekel« za 
vselej; samo mali studenec izvira iz tesne 
odprtine, k i je še ostala. Na desno je 
srednji vrh »Pekli« in za njimi M a l i pe
kel ; na levi pa moli kakih 20 m visok, s 
krepkimi bori poraščen holmec; »na Gra
dišču« pravijo temenu njegovemu (kmeta, 
naseljenega ob vznožju Gradišča, kličejo 
za Gradiščarja) . Tu je baje gospodoval 
grad, kateremu so bile pokorne Letence 
z ljudmi, poljem in travniki. Globoko v 
zemlji je še dandanes zakopan sod dobre
ga vina, po katerem je že marsikoga že-
jalo. Z rastlinstvom odeti sledovi nekda
njega zidovja pričajo, da je tu stala večja 
zgradba.« 

O jami pri Zadragi (Vrhovnik j i pravi 
»Dupulnik«), katere vhod je zdaj zamre
žen z železno ograjo, vodo iz nje pa upo
rabljajo kot pitno vodo, beremo v Zgo
dovini Dupljanske fare tole: 

»Največja in .na jpros tornejša jama na 
tem področju je Dupulnik za Drago. Vhod 
je neznaten, tem krasnejša pa je notra
njost. Po 1 m dolgi, belkasti kapniki vise 
z gotsko zoženega, čedal je više se vzpe
njajočega obloka. Po dve uri da leč so že 
tavali po njej, a j i niso prišli do kraja. 
Za l , da jo voda, tu globokejša tam plit
vejša , čez in čez obliva. Stežka se brodi 
po tem podzemeljskem jezeru, katero po
šilja iz jame neusahljiv potoček — Du
pulnik.« 

Se nekaj o Lebinici pri Strahinju: 
»Vhod, k i je zelo širok, se nahaja malo 

v bregu. Jama se takoj vzdigne na 5 m 
visoko in razdeli na tri dele (rove), ka
terim se baje še nihče ni prišel do konca. 
Pravijo, da so ti v zvezi z zgornjedup-
ljanskirai spodmoli. Zamolkel šum ti bobni 
na uho. Pripogni se, ker se jama zopet 
zoži, in stopi za menoj v skrajno levo 
votlino. Pri bakljinem svitu zagledaš pod
zemeljski slapič — studenec Lebinico, k i 
pod vhodom v jamo pride na dan. Strop 
je ves rosen in mestoma pokrit z malimi 
kapniki . Nekateri so snežnobeli , večidel 
pa rjavkasti. Ilovnata tla in š tevi lne oži
ne ovirajo podzemeljski sprehod, vendar 
se pride lahko kakih 40 metrov daleč.« 

3-ler 

Blizu Biurakana v Armeniji so za delo tamkajšnjega astrofizikalnega observato
rija zgradili največji radioteleskop v Sovjetski zvezi. Napravo, ki je 1700 metrov 

nad morsko gladino, kaže naša slika 

Mravlje - kažipot 

rudneaa bogastva 
vVVVVVvvVVvvVvvvVVW^^ 

V puščavskih predelih d r ž a v e Čile v 
Južni Amer ik i živi puščavska mravlja, k i 
j i domačin i pravijo atakama. Življenje v 
puščavi tudi za mravlje ni lahko. Voda, 
eden najvažnejš ih pogojev za življenje, 
se je tu umaknila daleč pod površ ino 
zemlje. Mravl je morajo kopati globoke 
rove, da pridejo do vlage, kjer si napra
vijo gnezda. Seveda morajo pri tem vso 
prst in pesek znositi na površje , kjer se 
le-ta kopiči okrog vhoda kot lava okrog 
vulkanskega žrela. Ker je ozemlje, kjer 
atakama živi, bogato rud, ni nič čudnega , 
če najdemo v teh »vulkanskih stožcih« 
bakrena, srebrna ali celo zlata zrnca — 
odvisno od tega, na kakšno žilo so mrav
lje naletele. Tako so nam lahko mravlje 
oziroma njih površ inska mravl j išča ka
žipot podzemnega rudnega bogastva. V 
Novi M e h i k i so prav na ta način prišli 
do manganove rude. 

Zakaj sneg škriplje? 
To vprašanje si je zastavil že marsikdo. 

Zakaj sneg škripl je samo ob hudem mra
zu in zakaj sploh škriplje? 

Fizikalne lastnosti snega se s tempera
turo precej spremenijo. Opazujemo lahko, 
da sneg v različnih temperaturah ne »po
je« vedno enako, če hodimo po njem. Ce 

pade temperatura na —9 stopinj C in 
niže, postanejo ti glasovi posebno značilni. 
Pravimo, da začne sneg škr ipat i . »Mrzlo 
je bilo ln sneg je škripal pod nogami!« 
To je že kar značilna fraza. Vzrok temu 
pojavu najdemo v krhkosti snežnih k r i 
stalov, k i dajejo pri medsebojnemu tre- f 
nju in lomljenju tak znači len zvok. J , 

GRŠKA MITOLOGIJA NA 
POSTNIH ZNAMKAH 

Grška direkcija pošte, telegrafa 
in telefona pripravlja serijo osmih 
poštnih znamk, na katerih bodo 
prikazani prizori iz grške mitolo
gije. To serijo znamk pripravljajo 
s pomočjo Mednarodnega kongre
sa za zaščito prirode, ki Je bil pre
tekli mesec v Atenah. 

DEŽNI PLAŠČI IZ PAPIRJA 

Sovjetski prodajalci časopisov 
so pred nedavnim začeli prodajati 
dežne plašče iz papirja. To novo 
vrsto dežnih plaščev Iz prozorne 
lepenke serijsko proizvaja neka 
velika tovarna lepenke v Ukrajini. 
Plašče izdelujejo v vseh dimenzi
jah. Eden stane približno 40 dinar
jev ln se lahko večkrat uporabi. 

TRGOVSKA LADJA NA ATOMSKI 
POGON 

Prvo trgovsko ladjo, ki bo kot 
pogonsko silo uporabljala atomsko 
energijo, bodo spustili v morje 
22. maja 1959. leta. Ta ladja bo 
imela količino atomskega goriva, 
ki bo zadostovala za 300.000 milj, 
oziroma za okoli tri leta in pol ne
prekinjene plovbe. 

' \ FRANK OWEN : 

l - J EDDIE CHAPMAN 
P P I P O V F O U J E 

Sobarica me je obvestila, da me je Herr Holst že naj
manj štirikrat klical. Dala mi je njegovo telefonsko š t e 
vilko. Oglasil se je Johnny, se opravičil zaradi s inoćnjega 
prevelikega hrupa ter mi povedal, da ima modro oko in 
počeno ustnico, da pa sta s Hillerjem še nadalje dobra 
prijatelja. Dogovorila sva se, kdaj bova obedovala. 

Ritz je bila gosposka restavracija, in kakor vsi lokali 
v Oslu, je bila polna nemških častnikov in vojakov. Tu so 
se sestajali tudi norveški legionarji iz »Viking Regimenta«, 
ki jin je Hitler kot kvis l inške vojake uporabljal na vzhodni 
fronti. legionar je so uvrstili v Hitlerjeve elitne esesovske 
oddelke in Nemci so jih močno čislali. 

Jed je bila slaba, obsegala je s m o r b r o d , tanek 
reženj kruha z različnimi vrstami nasoljenih rib. Temu so 
sledili večni »rolmopsi« ali slane skuše . Na s r e č o so eno
lične jedi posvežil i jastogi. 

V pomenku z Johnnvjem Holstom sem dojel pravi po
ložaj na N o r v e š k e m , v deželi , ki jo je bilo izmed vseh 
okupiranih dežel skorajda naj težje nadzorovati. Sčasoma 
sem se osebno prepričal, da je okrog 80 (ali celo 90) od
stotkov norveškega prebivalstva iz dna duše sovražilo 
Nemči jo . 

Med Norvežani in njihovimi tujimi gospodarji je zeval 
strahoten prepad — bili so bodisi kvislingi ali jossingi (ta 
vzdevek so dobili vsi prozavezniški elementi). V tej »deželi 
brez gospodarja« ni bilo nikakršnega posredovalca, ki bi 
zmogel napraviti kompromis. Ljudje, vseh razredov in 
stanov so naravnost odkrito kljubovali Nemcem. Prezir

ljivo so odklanjali celo sleherno obliko vljudnosti. Trosili 
so letake in organizirali proteste in stavke. Delali so sabo
taže, ugrabljali ljudi in celo ubijali. Norveška ni nikoli 
popustila in nikoli ni bilo videti, da bo klonila. 

Bilo je neprijetno, biti Nemec tiste dni na Norveškem. 
Povsod se je pred vami dvigal zid sovraštva. Norvežani so 
v resnici hraber, patriotičen narod in ne najdem besed, 
da bi docela opisal njihov boj, ki so ga neprenehoma bili 
proti okupatorju. Nikoli niso izgubili upanja; nikoli niso 
podvomili o tem, da bodo naposled vendarle spet svobodni. 

Ko so Nemci likvidirali njihove voditelje (da ne go
vorim o nedolžnih talcih) ali jih obsodili na m u č e n j e in 
koncentracijska taborišča, so svojo usodo s to ično prenašali . 
Največje strahote, katerih so bili deležni, so jih samo š e 
bolj utrdile proti njihovim sovražnikom. Nemci so se bali 
norveškega naroda in ga hkrati spoštovali . 

Pred kinematografi in gledališči so Nemci potrpežlj ivo 
čakali zraven Norvežanov — redek prizor v drugih oku
piranih deželah. Norvežani so jih prezirljivo gledali. V 
restavraciji je Norvežan zmeraj dobil mizo prej kakor 
Nemec. V tramvajih in avtobusih so Norvežani dali Nem
cem čutit i , kako neznansko jih prezirajo in jim dajali na 
razpolago celo preveč prostora. Videl sem nemškega vo
jaka, kako je prišel v prazen avtobus in sedel na klop, na 
kateri je bilo prostora za dvajset ljudi. Nato so vstopili 
Norvežani , vsi so sedli na nasprotno stran, in ko je bila 
klop polna, so stali. 

Von Grunen mi je povedal, da bo kmalu prispel VValter 
Thomas, ki je z nama delal v Parizu. Šli smo ga pozdravit 
na kolodvor. Thomas je res stopil iz vlaka, s katerim je 
potoval čez Švedsko. Na sebi je imel zeleno uniformo 
n e m š k e vojske in na epoletah se je blstela zvezdica, kar 
je pomenilo, da so ga povišali. Bil je truden, umazan in 
tožil je, kako težavno je bilo dolgotrajno potovanje. Na 
poti je bil tri dni. V prav toliko urah smo z letalom 
premostili isto razdaljo. 

Po kosilu je rekel von Grunenu, da Berlin spet zahteva, 
da je treba zapisati vse moje doživljaje v Angliji in jih 
poslati centrali. Torej so spet skušali , da bi se zaplptel 
v protislovja. N e m š k a obveščevalna služba se je oprijemala 
teorije, da se človek vedno lahko spomni resnice, nikoli 
pa ne laži. 

(Thomas ni bil ravno posebno zadovoljen s prihodom na 
Norveško. Obiskoval je oficirski tečaj za vzhodno fronto 
in je bil razočaran, da ga je moral zapustiti in priti na 
Norveško , da bi z mano sodeloval. 

»Ne gre zavoljo vas, Fritz,« mi je zatrjeval. »Toda 
razumeli boste, da sem idealist. Moje ž ivl jenje pripada 
moji domovini in mislim, da ji lahko bolj koristim, borec 
se proti rdeč im, kakor da opravljam to službo. To je sra
mota, toda ukaz je ukaz,« je č e m e r n o pripomnil. 

Thomas je imel herojski kompleks. Bil je do vrha 
nasičen z nacist ičnimi idejami in lakomno je pripovedoval 
zgodbe o znamenitih nemških vojščakih. Rad se je P r l " 
merjal s slehernim visoko odlikovanim junakom, posebno 
še , če ga je poznal. 

»Glej no,« je vzkliknil, kadar je zagledal v nemških 
časnikih kako znano ime, »kapetan Mucklin je dobil železni 
križec! Jaz pa sem hodil v šolo s tem fantom! Če bi bil 
zdaj na njegovem mestu, bi morda tudi jaz dobil kako 
odlikovanje.« 

Včasih sem ga podražil: 
»In zdaj bi bil bržkone krasno otrplo truplo kje v 

mrzli, divji Rusiji.« 
Čemerno je odvrnil: 
»Bolje je umreti za idejo, kakor kr ižem rok tu sedeti.« 
Dvajsetega aprila je bil Hitlerjev rojstni dan in v Oslu 

so priredili veliko parado, da bi napravili vtis na Norve
žane, č e š , kako močna je nemška vojska. S Thomasom sv 
imela dober pregled nad sprevodom. Ljudje, v glavnem 
Nemci, so se zbrali, da bi gledali parado za hrbtom policij
skih straž. Policaji so stali tri korake drug od drugega-


